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A O MŮJ ODĚV METALI LOS 
Kázání bylo předneseno 24. září 2022. 

 
Žalm 22,17-19: Smečka psů mě kruhem svírá, zlovolná tlupa mě 
obkličuje; sápou se jako lev na mé ruce a nohy,  mohu si spočítat všechny 
své kosti. Pasou se na mně svým zrakem. Dělí se o mé roucho, losují o můj 
oděv. 
Jan 1,1.10-17: Na počátku bylo Slovo, to Slovo bylo u Boha, to Slovo bylo 
Bůh. Na světě byl, svět skrze něj povstal, ale svět ho nepoznal. Přišel do 
svého vlastního, ale jeho vlastní ho nepřijali. Těm pak, kteří ho přijali a 
věří v jeho jméno, dal moc stát se Božími dětmi. Ti se nenarodili, jen jako 
se rodí lidé, jako děti pozemských  otců, nýbrž narodili se z Boha. 
 

Milost vám a pokoj od Boha Otce a Pána Ježíše Krista! 

 
Ačkoli naprostá většina lidí zamíří z centrálního parkoviště v Adršpachu na jih – do 
fascinujícího Skalního města, já jsem se nedávno vypravil opačným směrem – na 
sever na Křížový vrch. Je to milé místo a rozhodně stojí za návštěvu. Svoje jméno 
obdržel od velmi staré křížové cesty, která se může pyšnit litinovými reliéfy 
tradičních zastavení, reliéfy ze sedmnáctého století zasazenými do skal, které 
lemují poslední úsek výstupu na vrchol. Naše dnešní ztišení u Božího slova se bude 
nejvíce týkat desátého a jedenáctého zastavení této křížové cesty.  

A teď čtu z J 19,23.24: Když vojáci Ježíše ukřižovali, vzali jeho šaty a rozdělili je 
na čtyři díly, každému vojákovi díl; zbýval ještě spodní šat. Ten byl beze švů, od 
shora vcelku utkaný. Řekli si mezi sebou: Netrhejme jej, ale losujme o něj, čí 
bude! To proto, aby se naplnilo Písmo: Rozdělili si mé šaty a o můj oděv metali 
los. To tedy vojáci provedli. 

Náš dnešní text nás pozval do nejposlednějších okamžiků Ježíšovy pozemské cesty. 
Je velikonoční pátek a Ježíši zbývá přibližně šest hodin života. Janovy osobní 
vzpomínky na chvíli opouštějí Muže bolesti na kříži a věnují se vojákům, kteří právě 
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dokončili křižování a konají velmi zvláštní činnost. I my jí budeme věnovat svoji 
pozornost, protože tušíme, že sděluje něco významného. Dříve než tak učiníme, 
připomeňme si bezprostřední kontext našeho děje. 

Brzy ráno, hned jak vyšlo slunce, židovská Rada odsoudila Ježíše k trestu smrti. 
Viděla v něm falešného mesiášského krále, který by mohl fatálně destabilizovat 
politické poměry v zemi. Pro svůj absolutní trest ovšem musela hledat povinné 
schválení u římské moci, kterou tehdy reprezentoval prefekt Pilát. Tato fáze 
procesu s Ježíšem si však koledovala o komplikace. Proč? Toho rána totiž na sebe 
narazila římská arogance a židovská nedůtklivost. Právo a spravedlnost neměly ve 
stínu tohoto střetu velkou šanci na vítězství. 
Měli bychom vědět, že Pilát byl arogantním antisemitou, k čemuž byl nasměrován 
Seianem, slavným velitelem pretoriánské gardy v Římě. Jeho nástup do úřadu o tom 
nenechával nikoho na pochybách. Přes varování přátel přikázal svojí kohortě 
vpochodovat v noci na chrámové prostranství v Jeruzalémě a vztyčit tam vojenskou 
císařskou korouhev. Pro Židy to byla do nebe volající blasfémie. Ihned se odebrali 
k novému prefektovi do Cézareje a ostře proti tomu protestovali. Šestého dne dal 
Pilát demonstranty obklíčit a pod pohrůžkou zabití je vykázal pryč. Židé padli na 
kolena a volali: Raději smrt! Tam poprvé kosa narazila na kámen, tam poprvé byl 
Pilát pokořen. Musel ustoupit a nechat římské vojenské emblémy z Jeruzaléma 
odstranit. Od té doby Pilát nevynechal jedinou příležitost, aby Židům dal najevo, že 
jsou pod římskou železnou rukou a znepříjemňoval jim život malým i velkým 
šikanováním. I v Novém zákoně nacházíme stopy tohoto pnutí: Je to Lukášova 
zmínka o masakru galilejských obětníků (Lk 13,1) nebo Ježíšův odkaz na císařův 
obraz na penězích, které museli i přecitlivělí Židé používat a nosit je jako znak 
poroby při sobě (Lk 20,24).  

Pilát toho velikonočního rána přesně věděl, že setkání s předními členy sanhedrinu 
nebude rutinní administrativní záležitost, ale bude to střet s velmi silným 
soupeřem. Ze zásady se nechtěl účastnit žádných jejich náboženských sporů a toho 
rána tím víc, protože se sám při výslechu Ježíše přesvědčil, že jeho království není 
z tohoto světa. (J 18,33-36) Proto proti očekávání a s gustem prohlásil: Já na něm 
žádnou vinu nenalézám. (J 18,38) Kosa však zase narazila na kámen. Židé nepřijali 
tento Pilátův soud a ihned vynesli vždy účinnou politickou kartu: Svým učením 
pobuřuje lid po celém Judsku (to byla provincie pod přímou správou Říma) a pak 
dodali: začal v Galileji a přišel až sem (Lk 23,5). Hned nato Pilát zakouší velmi 
nepříjemný tlak davu, který je podněcovaný zástupci sanhedrinu, a protože se chce 
této potíže rychle zbavit, odesílá Ježíše k vladařovi Galileje, který toho času kvůli 
svátkům pobývá v Jeruzalémě; Ježíš byl Galilejec a spadal pod jurisdikci tetrarchy 
Herodesa Antipase. 

Když se Ježíš za nějaký čas znovu objevil před Pilátem, ten pochopil, že se vše ještě 
více komplikuje. Rozhodl se proto k energickému vyjádření: Ani já, ani Herodes 
jsme u něho neshledali nic, proč by si zasloužil smrt. Dixi! Domluvil jsem! Jenže 
atmosféra arogantnosti a nedůtklivosti tím nezmizela.    
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Dav a zástupci Rady to vzali jako pobídku k zesílení tlaku na Piláta. Ve své mravní 
zbabělosti proto vyslovil větu, která byla osudová: Ale než ho propustím, dám ho 
potrestat. (Lk 23,13-16). Židé ihned vycítili Pilátovu slabost. Chce je uchlácholit 
krutým bičováním Ježíše! Žel, často v dějinách rozhoduje manipulovaný dav či 
ulice, protože politici mravně selhávají.  

Řekl jsem, že tato věta byla osudová. Pilát se opravdu ocitl na křižovatce. Protože 
Ten, který miluje všechny lidi bez rozdílu a miloval i římského prefekta, Ten mu 
poslal v této osudové chvíli pomoc – důležitý list od manželky, v němž stálo: 
Nezačínej si nic s tím spravedlivým! Dnes mě kvůli němu pronásledovaly zlé 
sny! Žel, neuposlechl varování manželky a od této chvíle ve skutečnosti tlaku Židů 
pouze ustupuje. Nezdaří se mu rošáda, kdy se vzdává práva udělit sváteční amnestii 
a přenese je na lidový soud, který má volit mezi usvědčeným vrahem a buřičem 
Barabášem a nevinným Ježíšem. Nezdaří se mu ani brutální apel na city lidí, kdy jim 
ukáže do krve zbičovaného Ježíše oblečeného, původně pro kruté pobavení vojáků, 
do starého purpurového vojenského pláště (ηχλαμυς, Mt 27,31), a nesoucího 
potupnou trnovou korunu. Jeho nemravná taktika ho přivedla k tomu, že podlehl 
nátlaku Židů. Na začátku svého působení pro povzbuzení svého antisemitizmu 
obdržel od Seiana prestižní titul Amicus Caesaris – Přítel císaře. Teď tady volání: 
Jestliže ho propustíš, nejsi přítel císařův (J 19,12), volání z úst semitů ho přiměje, 
aby obětoval spravedlnost. Arogantní antisemita je zmanipulován nedůtklivými 
semity. Ani teatrální umytí rukou s něho nesmyje jeho vinu. Beztoho tak musel 
podle římského práva on jediný vyslovit větu: Ibis ad crucem (Vstoupíš na kříž).   
Ano, Pilát prohrál se svými tradičními protihráči a také nezvládl svoji osudovou 
chvíli. Ostatně před Bohem toho rána prohráli i Ježíšovi soudci ze sanhedrinu. 
Římané tedy ústy Piláta vynesli rozsudek smrti nad Ježíšem a také jako jediní byli 
oprávněni ho vykonat. 

Nebudeme se zabývat jednotlivými událostmi cesty na Golgotu a jinými episodami 
nejdůležitější scény plánu spasení, ale přijmeme pozvání desátého zastavení 
vzpomínané křížové cesty. To připomíná moment, kdy vojáci ještě před 
ukřižováním zbavují Ježíše osobních věcí. Evangelijní text zmiňuje jen dvě součásti 
oblečení: svrchní plášť a spodní halenu.  
Po odebrání těchto svršků vojáci přistoupili ke křižování; to připomíná jedenácté 
zastavení. Byl to velmi trýznivý způsob trestu. Římané jej přijali od Karthaginců, ti 
zas od Peršanů, a sami jej považovali za nepatřičný pro římské občany.  Židovské 
právo takový trest neznalo. Pro Ježíšův zločin mělo ukamenování. Nicméně toho 
velkopátečního rána Ježíšův soud byl postoupen římské moci a ta znala pro 
politické rebely jedinou formu trestu – ukřižování. Rovněž je třeba připomenout, 
že Židé ukamenovaného bohorouhače ještě do konce dne měli pověsit na kůl, aby 
po něm nezbyla nijaká důstojná památka, protože tak byla naplněna slova Dt 21,23: 
Ten, kdo byl pověšen na kůlu, je zlořečený Bohem. Římské ukřižování jako trest 
Židům vyhovovalo; tento způsob popravy naplnil i odkaz Deuteronomia. 
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Na kříži, který byl původně určen Barabášovi, teď visí Bohem zlořečený člověk. Nad 
jeho hlavou se nachází titulus, což je deska, která, tady ve třech jazycích, oznamuje 
jméno a vinu popraveného. Z jejího textu dovedeme vycítit Pilátův políček 
představitelům Nejvyšší rady, z jejichž strany toho rána zakusil tolik hnusného 
manipulování. Pro Židy škodolibé znění titulusu si už nenechal od zástupců 
sanhedrinu vzít. Odpálil je slovy: Co jsem napsal, napsal jsem. 
Nicméně pro Židy mesiáš na kříži, to není mesiáš, to je zlořečený a Bohem zavržený 
člověk. Přitom na kříži visí ten, o němž Jan píše v prologu svého evangelia, že 
v době, kdy čas pro nás ještě neměl smysl, že právě On byl Božím nejbližším 
partnerem a prostředníkem jeho stvoření. Píše, že právě On byl světlem lidí plným 
milosti a pravdy - to když se stal člověkem a žil mezi námi. Mnoho věcí na tomto 
světě je jinak, než se na první pohled jeví, jinak, než nám tvrdí některé duchovní a 
politické autority, jinak, než tvrdí křiklouni, kteří se pasují na „vox Dei“. Ano, to platí 
o Ježíši a mnohých z lidí. 

Náš úvodní text nachází Ježíše těsně potom, co vojáci dokončili hrůznou činnost 
křižování, při níž velmi často museli velkou silou překonávat zoufalý odpor 
odsouzenců. To přesto, že byl před popravou těmto nebožákům nabídnut omamný 
nápoj; v Adršpachu to vedle odebírání svršků připomíná desáté zastavení. (Mt 
27,34 εδωκαν αυτω πιειν οινον μεταχολης μεμιγμενον) Ježíš tuto dobře míněnou 
službu odmítl (Př 31,6.7) a při plném vědomí důstojně snáší utrpení tohoto 
způsobu smrti a naplňuje tak prorokova slova: Byl trápen a pokořil se, ústa 
neotevřel; jako beránek vedený na porážku, jako ovce před střihači zůstal 
němý, ústa neotevřel (Iz 53,7).  Když bychom měli snášet nespravedlnost, budiž 
nám tento Muž kříže příkladem! 
Římané věděli, že křižování je i pro otrlé vojáky značně nepříjemná povinnost, 
proto akceptovali zvyk, že popravčím jako kompenzace náleží osobní věci 
odsouzenců. Zpravidla to byl svrchní plášť (το ιματιον), který chudým lidem nebo 
poutníkům v noci sloužil jako přikrývka, a potom to byla spodní halena, či blůza, 
nebo košile (ο χιτων), která sahala minimálně ke kolenům. Když už tedy Ježíš visí 
na kříži a situace se poněkud uklidnila, vojáci se začnou věnovat jeho dvěma 
svrškům. Na Golgotě křižovací rituál vyžadoval čtyři exekutory pro každého 
jednoho člověka.  

Vojáci se nejdříve dělí o svrchní roucho. V podstatě se jedná velký pás látky, který 
mohl být různě upraven, aby vyhovoval praktickým potřebám majitele. Nosil se 
buď přes jedno rameno, nebo přes obě. Mohl být na určitých místech sešit, doplněn 
sponami či opatřen třásněmi, jak to dělali rabíni, Mt 23,5. Jeho materiál a provedení 
vyjadřovaly společenský status vlastníků (Mt 11,8). Ježíšovo roucho, zřejmě 
prostšího typu, bylo možné spravedlivě rozdělit. Tak každý ze čtyř vojáků byl 
spokojen, když si na konci dne odnášel svůj díl. 
Se spodní halenou to bylo jinak. Zdá se, že právě příhoda s dělením této části 
Ježíšova oděvu byla důvodem, proč evangelium vzpomíná dvacátý druhý žalm, 
který nazýváme žalmem kříže. Ježíšova košile musela být něčím zvláštní; snad 



6 
 

materiálem, snad barevným provedením, snad střihem. Janův text upozorňuje na 
to, že pro vojáky bylo rozhodující, že toto roucho bylo utkáno vcelku a vojáci 
považovali za správné nedělit je. Byli ochotni o ně losovat. A tak na konci dne jeden 
z vojáků se svým dílem vrchního roucha si odnáší i celou spodní halenu. Kdybyste 
chtěli vidět umělecké ztvárnění ústředního momentu našeho příběhu v kameni, 
totiž losování vojáků, - jakési jedenácté a půlté zastavení, podívejte se ihned nad 
hlavní vstup do katedrály sv. Víta na Pražském hradě vlevo. Uvidíte tam i tři kostky, 
kterými vojáci o spodní roucho losovali.  

Ježíšovy svršky jim navždy budou připomínat nejpodivuhodnější popravu, u které 
kdy asistovali. Posuďte sami. Pilát od začátku tvrdil, že Galilejský je nevinen. To 
dosvědčil i Herodes. Pilátovo umývání rukou nade vši pochybnost vyjadřovalo: 
Nechci mít nic společného s touto vraždou. Když jejich hřeby pronikaly do jeho 
nohou a rukou, křižovaný se za ně modlil Bohu: Otče, odpusť jim, vždyť nevědí, co 
činí. (Lk 23,34) Jiný ukřižovaný se obrátil na Galilejského s podivnou žádostí: 
Pamatuj na mne, až přijdeš do svého království, a uslyšel ujištění: Přísahám, 
budeš se mnou v ráji!  (Lk 23,42.43) Podivnost popravy také zvýraznila tři hodiny 
trvající nečekaná tma a v době jeho smrti i zemětřesení, které svými účinky 
vyděsilo všechny lidi, protože mimo jiné trhalo skály, porušovalo hrobky a vrhalo 
jejich obsah na světlo denní a jako velmi zlé znamení významně poškodilo 
chrámovou oponu. Korunu tomu všemu dodal jejich velitel, když nejdříve řekl: 
Tento člověk byl vskutku spravedlivý (Lk 23,47) a potom spolu s dalšími vojáky 
svědčil: On byl opravdu Boží Syn neboli Mesiáš (Mt 27,54; J 19,7.12). Podivuhodná 
poprava! To hlava nebere. Teď jim ji bude připomínat to něco málo z jeho svršků. 

Co tyto Ježíšovy svršky připomínají křesťanům? První skutečnost zmiňuje Janův 
text: To proto, aby se naplnilo Písmo. Ježíšovo působení a smrt spolu s losováním 
o spodní roucho nebyly událostmi, pro které později horliví křesťané vyhledali 
v Bibli šikovné texty, ale událostmi, které byly předzvěděny staletí dopředu. Ježíš 
přišel na tuto zem naplnit dopředu oznámenou misi a ne, že církev ex post pro jeho 
neobyčejný život vyhledala vhodné texty, které povýšily Galilejského rabína na 
Krista Spasitele. To rozhodně ne! Proto spolu s Pavlem můžeme směle říci: Kristus 
zemřel za naše hříchy podle Písem a byl pohřben; byl vzkříšen třetího dne podle 
Písem. (1K 15,3.4)  

Ano, dnes si znovu řekněme: Máme přepevné slovo prorocké. (To je narážka na 
kralické znění 2Pt 1,19.) Z Písma vyvěrá naše naděje na nový svět bez válek, lží, 
politických ambicí, na svět bez nemocí, umírání a různých jiných trápení.  Ano, kvůli 
slovu Písma nepochybujme, že po naší nynější cestě kříže následuje předzvěděná 
cesta slávy, jako po Ježíšově bolestném pátku jásavá neděle. Také po mém pro mě 
poněkud náročném výstupu na Křížový vrch následoval naplňující výhled na 
úžasný obzor na severozápadě korunovaný nejvyšší horou země.   

Dále nám Ježíšovy svršky připomínají, že bolestné životní zážitky nejsou důkazem, 
že se věci Bohu naprosto vymkly z ruky, nebo že dokonce Bůh člověka zlovolně 
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navštěvuje svými tresty. Naše vlastní bolestně nepříjemné prožitky, a pro jistotu 
dodávám: ve službě Bohu, jsou totiž znameními, podobně jako u Ježíše, že nás Bůh 
pozval hrát určitou roli v plánu spasení. Jaká přednost! I my jsme pozváni jít pro 
slávu Boží naší vlastní křížovou cestou, naši viou dolorosou. Až na věčnosti plně 
poznáme smysl jejích různých zastavení. Proto je důležité, jakým způsobem jí 
procházíme. Budiž nám v tom Muž bolesti příkladem. 

Na neposledním místě Ježíšovy svršky jsou tichými svědky Ježíšova působení mezi 
námi. Jich se dotýkali pověrčiví nemocní, když se pro zástup nemohli dostat do 
přímého kontaktu s uzdravujícím Ježíšem. Ony byly svědky toho, jak Ježíš a jeho 
učedníci neměli kde hlavu složit. Ony svým provedením dělaly z Ježíše přítele všech 
lidí, i těch nejchudších. Ony hostily děti, když je Ježíš brával na svá kolena a žehnal 
jim. Ony odkazovaly na Ježíše mistra podobenství, když například řekl: Nikdo 
nespravuje novou látkou staré roucho. Jeho roucho zakusilo dočasnou 
metamorfózu, když se učedníkům na hoře proměnění jevilo jako oslnivě bílé. Právě 
svrchní roucho Ježíš odložil, aby mohl umývat učedníkům nohy během Poslední 
večeře. Právě spodní roucho neslo stopy krve z Ježíšových zad, když byl v Pilátově 
paláci surově bičován a škodolibě bit. (DA 538,742). Toto všechno nám připomínají 
Ježíšovy svršky. 

Dnes jsem se pokusil odpoutat naši pozornost od nepříjemných nebo dokonce 
bolestivých záležitostí kolem nás, které se v poslední době na nás valí jako lavina. 
Na světě je jediná bolest, která nás nesráží na zem, ale pozvedá. Je to ta, o které 
svědčí Ježíšovo vrchní i spodní roucho. Nad to, naše víra se vztahuje k živému 
Kristu, který nám dal svůj královský slib, že se k nám brzy vrátí ve slávě.  Amen.  

 

Otče v nebi, znovu jsi nás pozval v tento tvůj svatý den do své blízkosti, abychom 
mohli načerpat posilu a pokoj. Odkládáme u tvého kříže naše hříchy a pochybení, 
naše starosti a obavy a čerpáme z něj konejšivé povzbuzení. 
Poznali jsme, že pravda a spravedlnost to má v současné době velmi těžké. My však 
nacházíme pomoc v příkladu tvého Syna, v příkladu jeho oddanosti tvé vůli.   

Otče, tvé slovo nám přináší pevnou naději, že nás všechny provedeš současnou 
bouří, jako jsi kdysi provedl Ježíše.  
Když se díváme kolem se sebe, zjišťujeme, že lidé dnes dychtivě touží po novém 
lepším světě. Zřetelně však vidíme, že to nejsou političtí vůdcové, kteří nás do něho 
dovedou, ale Kníže pokoje, který je zároveň Mužem bolesti. A ty jsi nám tento nový 
svět ve svém evangeliu nabídl. 
Nicméně i tak prosíme za všechny lidi, aby mohli žít důstojný život, i tak tě prosíme 
za politické představitele, aby byli schopni prosazovat spravedlnost statečněji než 
Pilát a zodpovědněji, než ješitní obránci národních zájmů. 
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Otče, svěřujeme sebe, naše rodiny a naší zemi do tvé péče. Obzvláště ti 
předkládáme trpící válečným běsněním. Smiluj se. Shlédni na ztrápené, osamocené, 
nemocné a unavené.  
 
Otče, skloň se nad svou církví i nad naším smíchovským společenstvím. Požehnej 
jejich pastýřům. 
O to všechno tě prosíme ve jménu tvého Syna, který prošel cestou kříže. 

  Amen. 

 

POLEMIKA S BOHEM 
Revidovaný text přednášky prezentované 28. července 2016 na Biblickém týdnu 

v Dlouhém u Ždírce nad Doubravou. 

 
Na úvod bude dobré, když řeknu, jak já chápu slovo polemika, které se objevuje 
v tematickém názvu tohoto biblického týdne: Polemika s Bohem. Určitě 
rozpoznáváte, že ve slově polemika zaznívá řecké slovo ο πολεμος, což znamená 
válka, tedy ostrý, nekompromisní a často neférový boj zacílený jen na vítězství. 
Polemika však nemusí být jen nesmiřitelný boj s protivníkem, při kterém 
používáme všechny prostředky, tedy i neférové; může to být také jen ostrý spor, 
který má za cíl změnit postoj soupeře, ale ne nadobro z něj učinit nepřítele; 
polemika může být i jen živá diskuze, do níž vstupujeme s ochotou tříbit nebo 
dokonce měnit svůj názor. Anglické arguing, které bylo předlohou tématu našeho 
setkání, můžeme totiž přeložit dohadovat se, hádat se, přít se, argumentovat. 
Polemiku s Bohem velmi často nevedeme tváří v tvář Bohu, ale nejčastěji s jeho 
řečí, kterou rozpoznáváme v okolnostech našeho života, v názorech lidí kolem nás 
(tito sparingpartneři zastupují Boha dosti často), v našem pochopení Písma nebo 
v hlasu duše při osobní meditaci, jakou bývá modlitba nebo jiné tiché spirituální 
chvíle. Naše argumenty a komentáře adresované Bohu jsou vyslovené nahlas nebo 
vyřčené v nitru duše, anebo sdělené jinak, např. v dopise nebo v přihlášení se 
jinému názoru. Čistou polemiku přímo s osobou Boha, takovou, jakou např. 
prožíval Jób, Abrahám nebo Mojžíš, zřejmě nám nebude dopřáno zakoušet. 
Nicméně o polemiku, která zápasí s Boží řečí k našemu nitru, o tu nebudeme v 
životě ochuzení. Ta je dokonce nezbytnou součástí růstu našeho vztahu k Bohu.  
 
Polemika farizeů a Ježíše 

Cílem našeho studijního úsilí bude polemika mezi farizeji a Ježíšem. Na konci střetu 
těchto dvou stran, který vyvrcholí v osudových Velikonocích, každá z protistran je 
přesvědčena, že ona pro tu druhou stranu představuje Boží postoj. Protiví-li se Ježíš 
vedoucím farizeům, protiví se Bohu – jsou přesvědčeni vedoucí farizeové.  A stejně 
platí: odmítají-li vedoucí farizeové Ježíše, zavrhují Boha – tvrdí Ježíš.  Polemika 
mezi farizeji a Ježíšem je vlastně polemika s Bohem, polemika s Bohem svého 
druhu. 
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Věnujme se počátkům střetu těchto dvou stran.  Jak vypadá scéna, kde se jejich 
cesty poprvé osudově protnuly?  J 1,19-29: Toto je svědectví Janovo, když k němu 
Židé z Jeruzaléma poslali kněze a levity, aby se ho otázali: „Kdo jsi?“  Nic nepopřel a 
otevřeně vyznal: „Já nejsem Mesiáš.“  Znovu se ho zeptali: „Jak to tedy je? Jsi Eliáš?“ 
Řekl: „Nejsem.“ „Jsi ten Prorok?“ Odpověděl: „Ne.“  Řekli mu tedy: „Kdo jsi? Ať můžeme 
přinést odpověď těm, kdo nás poslali. Za koho se sám pokládáš?“ Řekl: „Jsem hlas 
volajícího na poušti: Urovnejte cestu Páně – jak řekl prorok Izaiáš.“  Ti vyslaní byli z 
řad farizeů. Otázali se ho: „Proč tedy křtíš, když nejsi ani Mesiáš ani Eliáš ani ten 
Prorok?“ Jan jim odpověděl: „Já křtím vodou. Uprostřed vás stojí, koho vy neznáte – 
ten, který přichází za mnou; jemu nejsem hoden ani rozvázat řemínek u jeho obuvi.“  
To se stalo v Betanii, na druhém břehu Jordánu, kde Jan křtil. Druhého dne spatřil Jan 
Ježíše, jak jde k němu, a řekl: „Hle, beránek Boží, který snímá hřích světa.“  
Scéna vypadá takto: V Betánii za Jordánem mocně působí Jan Křtitel. Káže o Božím 
království a o přípravě na jeho brzký příchod. Jeho činnost mohutně zasáhla Izrael, 
takže se jím muselo zabývat vedení národa v Jeruzalémě. I vyslali k Jordánu kolegy, 
zřejmě ty, kteří to neměli ze svého jerišského bydliště daleko (cf. Lk 10,30.31), aby 
se zeptali Jana, zdali není mesiáš. I když kněží bývali převážně saduceové, 
evangelista Jan nezapomene poznamenat, že otázku pokládají jakožto farizeové, 
tedy za farizeje. Myšlence Božího království byli farizeové otevřenější. Jan je 
informuje, že on není očekávaný mesiáš. Ten se objevuje na scéně až druhého dne. 
Základna, na které se protínají cesty obou stran polemiky, je očekávané Boží 
království a otázka: Kdo je mesiáš? A musím dodat: a také otázka: Jaké nároky 
na člověka má toto Boží království?  Evangelista Matouš tento prvek základny, 
kde se protínají cesty jejich cesty, vyjádřil takto, Mt 3,7-12: Ale když spatřil, že 
mnoho farizeů a saduceů přichází ke křtu, řekl jim: „Plemeno zmijí, kdo vám ukázal, 
že můžete utéci před nadcházejícím hněvem? Neste tedy ovoce, které ukazuje, že 
činíte pokání. Nemyslete si, že můžete říkat: ‚Náš otec je Abraham!‘ Pravím vám, že 
Bůh může Abrahamovi stvořit děti z tohoto kamení. Sekera už je na kořeni stromů; a 
každý strom, který nenese dobré ovoce, bude vyťat a hozen do ohně. Já vás křtím 
vodou k pokání; ale ten, který přichází za mnou, je silnější než já – nejsem hoden ani 
toho, abych mu zouval obuv; on vás bude křtít Duchem svatým a ohněm. Lopata je v 
jeho ruce; a pročistí svůj mlat, svou pšenici shromáždí do sýpky, ale plevy spálí 
neuhasitelným ohněm.“Farizeové byli přesvědčeni, že vedou spravedlivý život. 
Přilepil se na ně nebezpečný druh duchovní pýchy. Ježíš o nich řekl: Ale farizeové a 
zákoníci zavrhli úmysl, který Bůh s nimi měl, když se nedali pokřtít od Jana. (Lk 7,30) 
Nevstoupili do duchovního proudu, který z Božího pověření uvolnil Jan. Stačil jim 
jejich typ zbožnosti a přípravy na Boží království. Vždyť byli správci Božích 
tajemství. Zavřeli okna, kterými k nim mohl proniknout životodárný Duch. Mesiáš 
je bude soudit. 

Jak bylo možné charakterizovat vztah těchto dvou stran na počátku jejich kolize? 
Jako nesmiřitelný boj, či jako ostrý spor, nebo jako živou diskuzi?   Čtěme J 3,1-
12: Mezi farizeji byl člověk jménem Nikodém, člen židovské rady.  Ten přišel k Ježíšovi 
v noci a řekl mu: „Mistře, víme, že jsi učitel, který přišel od Boha. Neboť nikdo nemůže 
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činit ta znamení, která činíš ty, není-li Bůh s ním.“ Ježíš mu odpověděl: „Amen, amen, 
pravím tobě, nenarodí-li se kdo znovu, nemůže spatřit království Boží.“Nikodém mu 
řekl: „Jak se může člověk narodit, když je už starý? Nemůže přece vstoupit do těla své 
matky a podruhé se narodit.“ Ježíš odpověděl: „Amen, amen, pravím tobě, nenarodí-li 
se kdo z vody a z Ducha, nemůže vejít do království Božího. Co se narodilo z těla, je 
tělo, co se narodilo z Ducha, je duch. Nediv se, že jsem ti řekl: Musíte se narodit znovu. 
Vítr vane, kam chce, jeho zvuk slyšíš, ale nevíš, odkud přichází a kam směřuje. Tak je 
to s každým, kdo se narodil z Ducha.“ Nikodém se ho otázal: „Jak se to může stát?“ 
Ježíš mu řekl: „Ty jsi učitel Izraele, a tohle nevíš? Amen, amen, pravím tobě, že 
mluvíme o tom, co známe, a svědčíme o tom, co jsme viděli, ale vy naše svědectví 
nepřijímáte. Jestliže nevěříte, když jsem k vám mluvil o pozemských věcech, jak 
uvěříte, budu-li mluvit o nebeských?  
I když vůdcové národa čerstvě prošli milníkem svého vztahu k Ježíši, tady narážím 
na první vyčištění chrámu (J 2,13-25), Nikodém a jemu podobní neviděli, že by Ježíš 
vůči nim vysílal nějaké nepřátelské vlny. Jeho osoba byla pro ně stále natolik 
přitažlivá, že ho prostřednictvím svého váženého kolegy vyhledali. Vyhrocení 
vztahu k Ježíši ze strany představitelů národa evidentně zahrnovalo i farizeje. 
Janovi Židé z J 2,18 totiž označují členy sanhedrinu s jeho oběma hlavními 
skupinami – velekněžími a farizeji (J 7,13.32). Od té doby musíme rozlišovat mezi 
farizeji, s nimiž se Ježíš snažil provozovat svůj vztah na úrovni živé diskuze, jak to 
ukazuje noční rozhovor s Nikodémem a další momenty z Ježíšova působení, a 
farizeji, kteří se rozhodli Ježíše obrátit na pravou farizejskou víru a vedli s  ním 
ostrý spor, a farizeji převážně ze sanhedrinu, kteří vyhlásili Ježíšovi válku. Jejich 
vztah byl na úrovni polemiky ve smyslu nesmiřitelného boje. Ti první, mezi něž 
patřil Nikodém, byli s Ježíšem v zbohacujícím styku, protože pro ně nepřestal být 
Božím mužem, který prezentuje Boží království a který je hoden, aby mu 
naslouchali a živě s ním diskutovali, a dokonce aby odvážně vyjádřili svůj kladný 
postoj k němu i na půdě sanhedrinu, jako Nikodém, J 7,50-53. Ti druzí také byli ve 
styku s Ježíšem – aby ho obrátili na „pravou víru“ a aby u skutečného mistra tříbili 
své umění argumentovat. Ti třetí sbírali materiál, aby ho mohli později použít proti 
němu. O těchto farizejích už tehdy platila Ježíšova slova: vy naše svědectví 
nepřijímáte. Nenáležitě vykonávaná odpovědnost duchovních vůdců je uzamkla 
v pasti. Takoví farizeové jsou dodnes mementem pro všechny pastýře Božího lidu! 
((Jan v evangeliu vytváří obraz jakési soudní pře, v níž se vydávají svědectví. 
Svědectví z J3,11 jsou svědectví Jana Křtitele o Ježíšově mesiášství (1,7.8.15.19; 
3,26; 5,33; 10,41) a svědectví Ježíše pravdě (18,3), Otci a sobě (3,11.31.32; 5,36; 
10,25). K těmto svědectvím se později připojí apoštolové (15,27; 19,35; 21,24; Sk 
1,8).)) 

Jak vypadal rozhovor, který Ježíš vedl se všemi těmito farizeji. Vedl s nimi vůbec 
nějaký dialog i po zmíněných Velikonocích, nebo se rozhodl být přítelem jen „lidu 
země“, publikánů a nevěstek? I když projevovali vůči němu různou míru 
nevraživosti (soft až hard), nepřestal být jejich diskusním partnerem.  



11 
 

Pravdou je, že Ježíš si nikdy nesvolal farizeje, aby je učil nebo s nimi vedl rozpravu. 
Pravdou ale také je, že jim nikdy nebránil, aby se posadili mezi jeho posluchače 
nebo aby mu položili i nepříjemnou otázku. Když Ježíš vyučoval zástupy, ve 
skutečnosti polemizoval s teologií farizeů. Ne kvůli tomu, že se jejich uši nacházely 
v davu, ale proto, že způsob jejich náboženství byl přítomen v životech jeho 
posluchačů. Takto tedy vedl Ježíš rozhovor s farizeji. Tento dialog neměl za cíl 
zatlačit a ponížit tyto názorové protihráče. Ježíš zbytečně nehrotil atmosféru a 
dovedl pochválit, cf. Lk 12,32-34). To, že Ježíš vysílal vůči farizeům pozitivní 
impulzy, vyplývá i z toho, že např. neodmítal jejich pozvání k večeři. (Lk 14,1; 7,36)   
Pozor, Ježíš nezaložil svůj rozhovor s farizeji na kritice, jejíž vyslechnutí a přijetí 
samo o sobě představuje náročný úkol pro sebevědomí člověka, ale na pozitivním 
vyučování zásad Božího království. Nejdříve stavěl vznešený chrám Boží pravdy, 
v jehož úžasnosti samy bledly všechny lidské stavby. Teprve pak přicházel 
s kritickými argumenty, které mohly vyvolat i nežádoucí vzdor. Vzpomeňte si, jak 
začíná Kázání na hoře; začíná blahoslavenstvími (Mt 5), které zvýrazňují hlavní 
zásady království. Vzpomeňte na kázání u moře z Mt 13; tam v podobenstvích 
buduje obraz, jak funguje nebeské království. Tak Ježíš vlastně odpovídá na jednu 
z otázek, které se objevily v době působení Jana Křtitele a které se týkaly 
očekávaného Božího království: Jaké nároky má Boží království na člověka?  
Farizeové ve svých činech a slovu předvedli, jak vypadá jejich odpověď na Boží 
požadavky, a totéž učinil i Ježíš. Představil spravedlnost, která je větší než ta 
farizeů. Z jeho odpovědí v slovech i činech vyzařovala skutečná moc, kterou 
rozpoznávali lidé. (Mt 4,23-25; 7,28.29) To byla polemika různých druhů zbožnosti, 
jejímiž účastníky nebyl jen Ježíš a farizeové, ale také ostatní věřící. 

 
Důležitou roli v debatě Ježíše s farizeji hrála i druhá otázka od Jordánu: Kdo je 
mesiáš? Ve smyslu, Která osoba je mesiášem? Tenkrát na ni Jan odpověděl 
jednoznačně: Já to nejsem. Ježíš pak na ni svým sympatizantům obvykle odpovídal 
kladně; např. Samařance řekne: Ten Mesiáš jsem já (J 4,25.26 SNC); u Jordánu 
nevyvrací Ondřejovi, když jej svému bratru Petrovi označuje za mesiáše (J 1,40.41), 
a pak dokonce chválí Natanaele, když v něm vidí Syna Božího, krále Izraele. 
Ostatním, včetně farizeů, na ni neodpovídal rychle, protože v tom bylo určité riziko; 
poskytl jim však podklady pro rozhodování. Těch bylo dost a farizeové si s nimi 
nevěděli rady, a proto říkali: Ve jménu knížete démonů vyhání démony. (Mt 9,34) 
Dvě příčiny lze spatřit v tom, proč přední farizeové měli velké problémy 
s Ježíšovým mesiášstvím. Zaprvé, Ježíšův mesiáš se významně lišil od toho, kterého 
si oni vystudovali v Písmech. Zadruhé, tvrdili: S Ježíšem se nedá spolupracovat. Není 
ochoten se nám, pastýřům národa, prokázat, že smí vykonávat svoje mesiášské 
poslání. (cf. Mal 3,1b-3a) Farizeové se nepochybně o tuto spolupráci pokusili 
několikrát, naposledy během „Nikodémových“ Velikonocí, kdy byli konsternováni 
autoritou, s jakou dělal pořádek v chrámě. (Připomínám, že v textu jsou farizeové 
skryti v označení Židé, které odkazuje k sanhedrinu, jehož členy byli podle J 7,13.32 
velekněží a farizeové.) Tenkrát ho požádali: Jakým znamením nám prokážeš, že to 
smíš činit? Navažme spolupráci a postavme ji na legální základ. I když Ježíš tehdy 
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natvrdo neřekl: žádná spolupráce, znamení nedám, i když v obrazné řeči odkázal 
ke svému budoucímu zmrtvýchvstání jako ke znamení, kterého se domáhají, ve 
skutečnosti to požadované znamení jako východisko vzájemné spolupráce tehdy 
opět nedal. (J 2,18-22; cf. Mt 12,38-40) A tak to pochopili i farizeové. Kdyby byli 
farizeové féroví, nežádali by je, protože mohli vidět jiná mnohá znamení, která 
v těch dnech Ježíš učinil, J 2,23. Přijatá zodpovědnost jakožto duchovních 
vedoucích v národě však byla u farizeů silně ovládaná zištným sobectvím a také 
žárlivostí na zájem a obdiv lidí. Stáli o spolupráci s budoucím mesiášem, ale 
nechtěli „tahat za kratší konec“. Jejich žádost o znamení byla promyšleným tahem, 
jak Ježíše uvést do závislosti na nich. On ale odmítá dát jim znamení, protože 
nechce, aby se stali úředními arbitry jeho mesiášství. Farizeové se také oprávněně 
obávali, že nezávislý mesiáš s nimi nebude konzultovat obsazení postů v novém 
království. Odhadli to přesně; i s učedníky se Ježíš nechtěl bavit o postech 
v budoucím království (Mk 10,35-37). 
Vraťme se k farizejskému chápání mesiáše, které sdílela většina Židů té doby. Jak 
Ježíš vedl rozpravu o osobě mesiáše? Přibližme si to pomocí Ježíšova zacházení 
s názorem učedníků. Jako východisko čtěme, J 1,45-51: Filip zase vyhledal 
Natanaela a řekl mu: „Nalezli jsme toho, o němž psal Mojžíš v Zákoně i proroci, Ježíše, 
syna Josefova z Nazareta. “Natanael mu namítl: „Z Nazareta? Co odtamtud může 
vzejít dobrého?“ Filip mu odpoví: „Pojď a přesvědč se!“ Ježíš spatřil Natanaela, jak 
k němu přichází, a řekl o něm: „Hle, pravý Izraelec, v němž není lsti.“ Řekl mu 
Natanael: „Odkud mě znáš?“ Ježíš mu odpověděl: „Dříve než tě Filip zavolal, viděl jsem 
tě pod fíkem.“  „Mistře,“ řekl mu Natanael, „ty jsi Syn Boží, ty jsi král Izraele.“  Ježíš mu 
odpověděl: „Ty věříš proto, že jsem ti řekl: ‚Viděl jsem tě pod fíkem?‘ Uvidíš věci daleko 
větší.“ A dodal: „Amen, amen, pravím vám, uzříte nebesa otevřená a anděly Boží 
vystupovat a sestupovat na Syna člověka.“  
Zde evangelium Jana pokračuje v budování christologie. Významnost Ježíšovy 
osoby tlumočí pomocí různých titulů. Začalo to v prologu a pokračuje zde u 
Jordánu. Pro první učedníky Ježíš je mesiáš, Ten, o němž psal Mojžíš v Zákoně a 
proroci, Syn Boží, král Izraele. Ježíš sám se prezentuje neobvyklým titulem Syn 
člověka. Je ale zásadní rozdíl, jak chápali mesiáše Filip a Natanael a jak Ježíš a Jan 
v závěru prvního století. Pro tyto učedníky a celý Izrael mesiáš byl politický král ve 
stylu Davida, nebo chcete-li Šalomouna. Ono Ježíšovo Uvidíš věci daleko větší hovoří 
o tom, že Natanael a jiní Ježíšovi následovníci budou muset urazit v pochopení 
mesiáše ještě notný kus cesty. Nestačí říci Nalezli jsme toho, o němž psal Mojžíš v 
Zákoně i proroci, je třeba přijít k Ježíšovi a nechat se přivést k větším věcem. Studium 
Písma, jak je uskutečňujeme, nemusí nutně vést k žádoucím výsledkům. Upřímnost 
a bezelstnost nejsou stoprocentní zárukou, že Boží poselství chápeme správně. 
Jsou-li výrazem pokory a ochoty být veden od zažitých schémat tradice otců 
k překvapivě svěžímu světlu, je to dobře. Jsou-li sestrami tvrdohlavosti, kterou 
vydáváme za věrnost víře, která byla jednou dána svatým, je to tragicky špatně. 
Dodnes je zápas o správnou interpretaci Písma tím nejdůležitějším zápasem, který 
církev vede. Stále musí platit Můžeš vidět daleko větší věci. Titulem Syn člověka Ježíš 
naznačil, kterým směrem půjde jeho náprava v chápání mesiáše. V čase do prvních 



13 
 

Velikonoc ještě nezneklidňoval své posluchače „novým světlem“ o očekávaném 
králi. Byl to čas, kdy budoval pozitivní vztah se svými posluchači, a zvláště se svými 
učedníky. Byl to převážně čas „nekonfliktního učení“ a čas znamení, chcete-li 
zázraků. Nikodém vystihl dobře, jak se mu to podařilo: „Mistře, víme, že jsi učitel, 
který přišel od Boha.  Neboť nikdo nemůže činit ta znamení, která činíš ty, není-li Bůh 
s ním.“  Ježíš vědomě dávkoval nové prvky evangelia o království. Činil tak z ohledu 
na křehkost „jeho maličkých“ – to jsem si vypůjčil obrat z Mt 11,25. Proto Janovo 
evangelium podává o této době právě takovouto zprávu, J 2,23.24: Když byl v 
Jeruzalémě o velikonočních svátcích, mnozí uvěřili v jeho jméno, protože viděli 
znamení, která činil. 24  Ježíš jim však nesvěřoval, kdo je, poněvadž všechny lidi znal.    
Přijde čas, kdy nejdříve jeho učedníci a pak i ostatní lidé budou jakž takž připraveni 
přijmout Kdo skutečně je; a to pro ně bude opravdu velké světlo. A jak jsme si řekli, 
nositelem tohoto poznání bude danielovská postava Syna člověka. Ta je 
představitelem království jiného druhu, než je davidovské království. Je pravým 
domovem všech národů světa a bude nastoleno po soudu nad všemi mocnostmi, na 
které ukazuje symbol malého rohu, a po jejich zničení ohněm. Bude to věčné 
království. (Dn 7,9-14) Označení Syn člověka bylo Ježíšovým oblíbeným titulem. 
Evokuje původní Boží záměr s člověkem (Ž 8,5-9) a nesnadné poslání proroka 
uprostřed zatvrzelého lidu (Ez 2 atd.). Ježíš do něj vložil i jiné motivy, např. 
z postavy trpícího Hospodinova služebníka (Iz 52,13-53,12; cf. Mt 17,22). 

 
Řekl jsem, že když Ježíš oslovoval lidi, oslovoval ty, kteří ve svém náboženství byli 
osudově ovlivněni farizejským učením. Proto se nemohl vyhnout střetu 
s farizejskou zbožností. Podívejme se na některé motivy z Kázání na hoře, které 
vedou rozhovor, někdy až polemiku, s farizejským pojetím náboženství. Začněme 
Mt 5,17-20: Nedomnívejte se, že jsem přišel zrušit Zákon nebo Proroky; nepřišel jsem 
zrušit, nýbrž naplnit. Amen, pravím vám: Dokud nepomine nebe a země, nepomine 
jediné písmenko ani jediná čárka ze Zákona, dokud se všechno nestane. Kdo by tedy 
zrušil jediné z těchto nejmenších přikázání, a tak učil lidi, bude v království nebeském 
vyhlášen za nejmenšího; kdo by je však zachovával a učil, ten bude v království 
nebeském vyhlášen velkým. Neboť vám pravím: Nebude-li vaše spravedlnost o mnoho 
přesahovat spravedlnost zákoníků a farizeů, jistě nevejdete do království nebeského.  
Jak chápat Ježíšova slova? Ježíš se chystá vysvětlovat hlubší dimenze některých 
přikázání Desatera a některých mojžíšovských nařízení. Ježíšův výklad se bude 
zdát příliš radikální jakoby bez respektu k Mojžíšovi a Prorokům, k němuž správně 
vedli rabíni. Proto si Ježíš dává záležet a rázně říká: Nepřišel jsem zrušit Zákon a 
Proroky, nýbrž naplnit. Pro některou farizejskou mysl se mohou jevit Ježíšovy 
výklady jako nepřípustné novoty. To ale nejsou! Ježíš zachází s odkazem Mojžíše a 
Proroků s detailním respektem.  I dnes se mohou jevit některé čerstvé myšlenky 
jako nepřípustné novoty. Posuďme je Ježíšovým duchem, zda jsou zrušením 
pravdy, kterou jsme přijali od našich otců, nebo jejím naplněním. Polemika mezi 
Ježíšem a farizeji není vzdálena dva tisíce let, je mezi námi. 
Druhá Ježíšova poznámka je značně pichlavá. Ježíš s šokující autoritou říká: 
Spravedlnost, které vás učí farizeové, je pro Boží království nedostatečná. Já vás budu 
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učit jiné, autentičtější spravedlnosti.  Proto se v dalším pokračovaní opakuje 
stereotypní vazba: Slyšeli jste, že bylo řečeno otcům. Já však vám pravím. Zde si 
dovolím důležitou poznámku. Prvním, čím se ve své polemice s farizejskou 
zbožností Ježíš zabýval, byla záležitost spravedlnosti čili tím, jak vypadá život podle 
Boží vůle. Odkrýval nosné principy zdánlivě jasných přikázání, jako jsou přikázání 
Nezabiješ a Nezcizoložíš, vyjádřil se k problematice rozvodu, kritizoval teatrálně 
zbožné zapřísahání se, odmítal nedůtklivost na vlastní práva a vyzýval k citlivému 
vnímání potřeb bližního, k ochotné službě a nezištné oběti, a postavil vysokou metu 
spravedlnosti v lásce k nepřátelům. Učil, jak prokazovat dobrodiní, jak se modlit, 
jak se postit, jak se starat o zabezpečení života. Vedl ke spravedlnosti, kterou na 
člověku požadovalo Boží království. Vždy v tom byla menší či větší polemika se 
současnou zbožností, jejímiž formovateli byli farizeové. Teprve pak se Ježíš dotýkal 
věroučných otázek. 

 
Věroučně si Ježíš a farizeové nebyli tak daleko. Vycházeli ze stejných Písem. Ve 
sporu se saduceji o vzkříšení stál na jejich straně a jeho argumentace se farizeům 
líbila, Mk 12,18-28. Když se nějakým způsobem chtěl vyjádřit k dogmatickým 
otázkám, bylo to o podstatě. Odmítal např. obraz Boha, který farizeové tak úspěšně 
kultivovali ve společnosti. Odmítal jej tak razantně, že se mohlo zdát, že ruší 
Mojžíše a Proroky. On však odmítal ten Mojžíšův koncept požehnání a zlořečenství, 
který rabíni nechali zdegenerovat do tvrzení: Jsem-li zdravý, bohatý, obdařen 
dětmi znamená to, že jsem Bohem milován a jdu cestou spravedlnosti. Ještě více 
devastující účinek mělo opačné tvrzení: Jsem-li nemocný, chudý a bezdětný, 
nejsem Bohem milován a nejdu cestou spravedlnosti. Ježíš zvěstoval Boha, který 
miluje nemocné, chudé, hříšné, cizince, ženy, ty, kteří mají trápení. To byl základ, 
na kterém stavěl biblickou nauku o Bohu, v níž byl s farizeji víceméně zajedno. 

 
Jedna z podstatných věroučných myšlenek Ježíšovy polemiky s farizeji byl zápas o 
charakter a podstatu Božího království. Dovolte mi to doložit alespoň jedním – 
Lukášovým textem, 17,20-37: Když se ho farizeové otázali, kdy přijde Boží 
království, odpověděl jim: „Království Boží nepřichází tak, abyste to mohli 
vypozorovat; ani se nedá říci: ‚Hle, je tu‘ nebo ‚je tam‘! Vždyť království Boží je mezi 
vámi!“ Svým učedníkům řekl: „Přijdou dny, kdy si budete toužebně přát, abyste 
spatřili aspoň jediný ze dnů Syna člověka, ale nespatříte. Řeknou vám: ‚Hle, tam je, 
hle, tu;‘ zůstaňte doma a nechoďte za nimi. Jako když se zableskne a rázem se osvětlí 
všecko pod nebem z jednoho konce nebe na druhý, tak bude Syn člověka ve svém 
dni. Ale nejprve musí mnoho trpět a být zavržen od tohoto pokolení. Jako bylo za dnů 
Noe, tak bude i za dnů Syna člověka: Jedli, pili, ženili se a vdávaly až do dne, kdy Noe 
vešel do korábu, a přišla potopa a zahubila všechny. Stejně tak bylo za dnů Lotových: 
Jedli, pili, kupovali, prodávali, sázeli a stavěli; v ten den, kdy Lot vyšel ze Sodomy, 
spustil se oheň a síra z nebe a zahubil všechny. Právě tak bude v den, kdy se zjeví Syn 
člověka. Kdo bude v onen den na střeše, ale věci bude mít v domě, ať nesestupuje, aby 
si je vzal; a stejně tak kdo bude na poli, ať se nevrací zpět. Vzpomeňte na Lotovu ženu! 
Kdo by usiloval svůj život zachovat, ztratí jej, a kdo jej ztratí, zachová jej.  Pravím 
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vám: Té noci budou dva na jednom loži, jeden bude přijat, a druhý zanechán. Dvě 
budou mlít spolu obilí, jedna bude přijata, a druhá zanechána. Dva budou na poli, 
jeden bude přijat, a druhý zanechán.“ Když to slyšeli, otázali se ho: „Kde to bude, 
Pane?“ Řekl jim: „Kde bude tělo, tam se slétnou i supi.“  
Text doprovodím krátkou poznámkou. Ježíš zvednul položenou otázku farizeů. 
Neřekl: Stejně to nepochopíte, byl respektujícím partnerem rozpravy. Nejdříve 
zdůraznil, že není správné zabývat se otázkou: Kdy přijde Boží království, ani není 
moudré se ptát: Kde je nebo bude toto království.  Ale co jim je dopřáno – vnímat 
doteky tohoto království, které je v Ježíši mezi nimi. Máme tomu rozumět tak, že 
v činnosti Ježíše sestoupil Bůh mezi lidi a dal jim poznat a okusit povahu své vlády. 
Nejvýznamnější poučení znělo: Ale nejprve musí Syn člověka mnoho trpět a být 
zavržen od tohoto pokolení, a bylo směrováno především učedníkům. To byla 
nejhůře stravitelná informace. Mesiáš má trpět, protože bude od lidí zavržen. Sami 
učedníci byli takto informováni opakovaně, a přesto to nestrávili. 

 
Dovolte mi, abych ještě více přiblížil polemiku Ježíše s farizeji. Farizeové vytvářeli 
hnidopišský tlak na Ježíše. Sledovali, jak jeho učedníci vymílají obilí v sobotu, zda 
uzdraví v sobotu, Lk 6,1-11. Šmírovali učedníky, zda si neopomenou obřadně umýt 
ruce, Mt 15,1.2.  
I Ježíš vytvářel určitý druh tlaku na své protihráče. Sledujte, jak se zdá, že i on tlačí 
zákoníky a farizeje do kouta v Lk 6,6-11: V jinou sobotu vešel do synagógy a učil. Byl 
tam člověk, jehož pravá ruka byla odumřelá. Zákoníci a farizeové si na Ježíše dávali 
pozor, uzdravuje-li v sobotu, aby měli proč ho obžalovat. On však znal jejich myšlenky. 
Řekl tomu muži s odumřelou rukou: „Vstaň a postav se doprostřed.“ On se zvedl a 
postavil se tam. Ježíš jim řekl: „Ptám se vás: Je dovoleno v sobotu činit dobře, či zle, 
život zachránit, či zahubit?“ Rozhlédl se po všech a řekl tomu člověku: „Zvedni tu 
ruku!“ On to učinil a jeho ruka byla zase zdravá. Tu se jich zmocnila zlost a radili se 
spolu, co by měli s Ježíšem udělat.    
Takového Ježíše tak často nepotkáváme. Avšak i v této vypjaté atmosféře Ježíš 
pomáhal protivníkům přijmout jeho názor na uzdravení v sobotu bez ztráty cti, Mt 
12,11.12: On jim řekl: „Kdyby někdo z vás měl jedinou ovečku, a ona by mu v sobotu 
spadla do jámy, neuchopil by ji a nevytáhl? A oč je člověk cennější než ovce! Proto je 
dovoleno v sobotu činit dobře.“  Tato polemika je hard i soft, provokace i pomoc.     
(Ježíš farizejskou sobotu reformoval s takovým tlakem, že dodnes si křesťané 
myslí, že ji zrušil. On se svojí sobotou zamotává hlavu i nám adventistům.) Opusťme 
situační tlak Ježíšovy polemiky s farizeji a na chvíli se zastavme u Ježíšovy slovní 
techniky. 
Ježíš řekne k našemu překvapení i super silná slova, J 8,44.45: Váš otec je ďábel a 
vy chcete dělat, co on žádá. On byl vrah od počátku a nestál v pravdě, poněvadž v něm 
pravda není. Když mluví, nemůže jinak než lhát, protože je lhář a otec lži. To není 
polemika hard i soft zároveň, je to hard nejsilnějšího kalibru.  Ze souvislosti víme, 
že Ježíš mluví na konci svátku stánků o svém původu a svém poslání. (J 8,12-59) 
Byla to velmi nesnadná řeč, podobná tvrdé řeči o chlebu života v kafarnaumské 
synagoze, po které od Ježíše odešlo mnoho učedníků, a už s ním nechodili. Ježíš 
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tehdy pronáší výroky, které si přivlastňují až „rouhavou“ autoritu: Já jsem světlo 
světa, kdo mě následuje, nebude chodit ve tmě (J 8,12), zemřete ve svých hříších, 
neuvěříte-li, že Já jsem (J 8,24; JB), sám od sebe nečiním nic, ale mluvím tak, jak mě 
naučil Otec (J 8,28), zůstanete-li v mém slovu, poznáte pravdu a pravda vás učiní 
svobodnými (J 8,31.32). Ježíš také své protivníky brutálně obviní: Chcete mě zabít, 
neboť pro mé slovo není u vás místa (J 8,37).  S takovouto forsáží Ježíš mluvil 
s duchovními špičkami národa! Proto brzy kontrovali velmi nízkým argumentem: 
Nenarodili jsme se ze smilstva (J 8,41) - plivou na Ježíše a jeho matku. Chcete-li 
opravdu zasáhnout vašeho protivníka na citlivém místě, zneuctěte slovně jeho 
matku. Teprve pak Ježíš říká farizeům, kteří se zaštiťují Abrahámem, onu „politicky 
nekorektní“ větu: Váš otec je ďábel. A ne v návalu emocí, protože ta zazní až po 
třiceti slovech. Když Ježíš vyjádřil jejich úmysl ho zabít (J 8,40), nevyslovil 
nemotornou nadsázku, ani zlovolnou pomluvu, ale pravdu, o které si šuškali lidé již 
uprostřed svátků, J 7,25.  
Ježíšovi protivníci nezůstali jen při tom jednom nízkém výpadu. Hned označili 
Ježíše za člověka mimo smlouvu s Bohem, za náboženského nýmanda a za člověka 
ovládaného ďáblem: Neřekli jsme správně, že jsi Samařan a jsi posedlý zlým duchem? 
(J 8,48) Tyto věty byly vysloveny, když uplynul svátek stánků, půl roku před 
ukřižováním. Polemika opravdu nabrala na intenzitě. Farizeové ze sanhedrinu, ale 
i ostatní členové nejvyšší rady, však vytáhli ještě silnější zbraň, J 9,22: Židé se již 
usnesli, aby ten, kdo Ježíše vyzná jako mesiáše, byl vyloučen ze synagogy. Jakmile do 
polemiky vnikne moc a sesadí s trůnu slovo, byť nepříjemně expresivní, spor se 
dostává na velmi tenký led. Nespravedlivě a nemoudře uplatňovaná moc je horší 
než neuplatnění moci. Častokrát i silná slova jsou lepší než mocenská opatření. 

 
Proč Ježíš jako by ustoupil z korektního stylu diskuze s farizeji a uchýlil se k velmi 
expresivní mluvě v J 8,44?       Národ vstoupil do přelomové situace. Co se týče 
duchovních vůdců, ti se už rozhodli, jak uzavřou otázku, Kdo je mesiáš? Je jím Ježíš?  
Pokud se na straně Nazaretského nic radikálně nezmění a navzdory mnoha slibným 
momentům v jeho působení, ten nemůže být naplněním Písem o mesiášovi.  Není 
v zájmu národa, a samozřejmě i v zájmu jeho Bohem pověřených vůdců, aby Ježíš 
vyvolával neklid a štěpil společnost. V rozhovorech na půdě sanhedrinu už 
otevřeně zazněla myšlenka o jeho násilném odstranění. Pravděpodobně už byly 
předběžně formulovány právní důvody, na základě, kterých by mohl být odstraněn: 
bludné učení a nelegitimní politické ambice.        Lidé v té době ještě neuzavírali 
otázku Ježíšova mesiášství definitivně, ačkoli měli zásadní pochybnosti (Mt 
16,13.14). V poslední den svátku stánků pod vlivem čerstvých Ježíšových slov a 
činů začali v chrámu veřejně a přejně diskutovat o tom, zda Ježíš není mesiáš, J 
7,40-52. Vzrušení kolem Ježíše neplnilo nejen chrám, ale i celý Jeruzalém – tehdy 
naplněný poutníky z různých koutů Palestiny a diaspory, neboť svátek stánků 
patřil do trojice důležitých poutních svátků. To nebylo jako před nedávnem na 
východním svahu nad Galilejským mořem, kde ho pět tisíc lidí chtělo prohlásit za 
krále. Tentokrát to bylo mnohem vážnější. Lidé už neuvažovali nad Ježíšem 
mesiášem jen optikou nasycení, ale na základě delší a opakované zkušenosti s ním. 
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Ježíš se zapsal do jejich srdce velmi silně, takže pro ně nepřestal být mimořádnou 
autoritou a znovu se stal kandidátem na mesiáše. Za tyto lidi, na které opětovně 
dolehla otázka jeho mesiášství, Ježíš cítil velikou odpovědnost, ujímal se jich a 
vymaňoval je z moci „povedených“ pastýřů. Proto začíná mluvit o principiálních 
chybách jejich vůdců otevřeně. Jedině pravda, kterou beztak tito lidé cítí, ale z úcty 
k duchovním pastýřům ji nedovedou vyslovit, jen pravda jim může napomoci 
postavit se k očekávanému Božímu království čelem. Pravda, která je z principu 
povznášející a zároveň nepříjemná, představuje v určité fázi i nemilou otevřenost. 
Proto Ježíš začíná o svých protihráčích mluvit jakoby nekorektně otevřeně; avšak 
korektně pravdivě.  
Proto ho brzy zaslechneme, jak veřejně před svými učedníky kritizuje chamtivé 
farizeje, když shazovali a zesměšňovali jeho podobenství o nepoctivém správci a 
jeho komentáře k němu, Lk 16,14.15: To vše slyšeli farizeové, kteří měli rádi peníze, 
a posmívali se mu. Řekl jim: Vy před lidmi vystupujete jako spravedliví, ale Bůh zná 
vaše srdce; neboť co lidé cení vysoko, je před Bohem ohavnost. Já to přeložím do naší 
mluvy: Před lidmi hrajete pěkné divadélko, hrajete si na dokonalé. Lidi můžete 
oklamat, možná že tuto hru od vás i požadují, ale Boha oklamat nemůžete; on vidí 
vaši ohavnou maškarádu. Kdekterý křesťan i dnes by na Ježíši požadoval politicky 
korektní vyjadřování. Proč se Ježíš uchýlil k takovému nezdvořilému vyjadřování? 
Měl-li zapůsobit na běžné lidi v této fázi polemiky s farizeji, nemohl hrát 
diplomatickou hru náznaků a mdlých pojmů. Jedině pravda, tentokrát bez servítků, 
mohla být potřebným kolýriem pro lidi Božího národa. Teď už nešlo tolik o farizeje, 
ale lidi. Byl to čas otevřenosti a jednoznačnosti argumentů. Ale pozor, Ježíšova 
otevřená a expresivní mluva není tzv. hate speech, který by vyzýval k násilnostem 
vůči farizeům. Je to nutný „pelyněk“, který má šanci uzdravit. 

Nyní bych se rád zastavil u lidí, kteří jsou součástí polemiky, již Ježíš vede s farizeji. 
Ježíši jde o běžné lidi a ti si váží svých učitelů. V této fázi Ježíši velmi záleží na tom, 
aby právě tito lidé byli schopni poodstoupit od svých pastýřů a kriticky je posoudit 
měřítky Božího království. Chce z nich učinit nový lid pro nové království, který 
nebude davem, který na postrk svých pastýřů bude mít pseudojednotný názor, 
nebo bude zaníceně volat: Ukřižuj! Byl to nesnadný úkol; v nás je hluboce 
zakořeněný notně užitečný reflex: Odmítnout pastýře znamená odmítnout Boha. 
Avšak na cestě k dospělosti občana Božího království nicméně patří osvojení si 
způsobilosti kriticky se podívat na své pastýře, na společnou cestu a na pastvu, ke 
které přivádějí. Tato schopnost stojí jako podmínka sine qua non následování 
Ježíše ke zralosti. Ježíšova ostrá mluva je v tomto čase před osudovými 
Velikonocemi enzymem, který toto zrání urychlí.  

V mezičase však tito lidé budou muset přemýšlet nad otázkou: Je Ježíš tím 
očekávaným mesiášem? Jak jim v tom pomůže sám Ježíš? 
Už víme, že Ježíš zásadně odmítal dát vůdcům národa nadpřirozené znamení jako 
důkaz svého mesiášství. Na stránkách evangelií to potkáváme často. Stalo se tak o 
„Nikodémových“ Velikonocích (J 2,18), při kázání o chlebu života (Mt 6,30), nebo 
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když byl předveden k Herodesovi (Lk 23,8-11). Ale to neznamená, že jiná znamení 
neposkytoval. Pomoc tohoto druhu poskytoval a jak to dopadávalo, uvádí 
evangelium Jana, J 12,37-41: Ač před nimi učinil taková znamení, nevěřiliv něho; a 
tak se naplnilo slovo, které řekl prorok Izaiáš: ‚Hospodine, kdo uvěřil našemu kázání? 
A komu byla zjevena moc Hospodinova?‘ Proto nemohli věřit, neboť Izaiáš také 
řekl:‚Oslepil jim oči a zatvrdil jim srdce, takže neuvidí očima a srdcem nepochopí, 
neobrátí se a já je neuzdravím.‘  Tak řekl Izaiáš, neboť viděl jeho slávu a mluvil o 
něm. Přesto v něho uvěřili i mnozí z předních mužů, ale kvůli farizeům se k němu 
nepřiznávali, aby nebyli vyloučeni ze synagógy.  
Nadpřirozené znamení není rozhodující faktor pro přijetí Ježíše jako mesiáše. Tím 
je ona vnitřní bezvýhradná ochota akceptovat mesiáše, jaký je, a vzít na sebe 
závazky tohoto rozhodnutí.  A tento krok musí být zcela osobní. Ježíš odmítal udělit 
duchovním vůdcům právo vyjadřovat se z titulu svého úřadu či postavení o jeho 
mesiášství. To proto, že by se tak stali úředními arbitry pravosti jeho mesiášství. 
Oni by konali nejdůležitější rozhodnutí za lidi. Ježíš vede své následovníky k 
osobnímu rozhodování právě v těch nejdůležitějších otázkách. Nelze se skrýt za 
zbožnost a moudrost učitelů a autoritu Jeruzalémských starších.  Je třeba projít 
někdy trýznivým zápasem o osobní odpověď na otázku: A za koho mě pokládáte 
vy? (cf. Mt 16,15)  

Způsob, který lidem mohl pomoci v tom, aby v Ježíšovi rozpoznali Božího mesiáše, 
byla tak zvaná Filipova rada. Jak zní? Kdysi Filip pochybujícímu Natanaelovi u 
Jordánu řekl: Pojď a přesvědč se! (J 1,45-51) Tuto Filipovu metodu neváhal Ježíš 
poradit Janovým učedníkům, když mu přišli tlumočit Janovy pochybnosti ohledně 
Ježíšova mesiášství. Hlavní příčinou Janovy malomyslnosti bylo jakési zklamání z 
Ježíše, který se lišil od představy mesiáše, kterou si osvojil na poušti. To byla 
přibližně představa, s kterou se setkávali všichni lidé každou sobotu v synagoze. 
Ježíš nejednal ve všem podle Janova očekávání.  
Čtěme Matoušův text, 11,2-6.12.15-19: Jan uslyšel ve vězení o činech Kristových; 
poslal k němu vzkaz po svých učednících. „Jsi ten, který má přijít, nebo máme čekat 
jiného?“ Ježíš jim odpověděl: „Jděte, zvěstujte Janovi, co slyšíte a vidíte: Slepí vidí, 
chromí chodí, malomocní jsou očišťováni, hluší slyší, mrtví vstávají, chudým se 
zvěstuje evangelium. A blaze tomu, kdo se nade mnou neuráží.“  Ode dnů Jana Křtitele 
až podnes království nebeské trpí násilí a násilníci po něm sahají. Kdo má uši slyš. 
Čemu připodobním toto pokolení? Je jako děti, které sedí na tržišti a pokřikují na své 
druhy: ‚Hráli jsme vám, a vy jste netancovali; naříkali jsme, a vy jste nelomili rukama.‘ 
Přišel Jan, nejedl a nepil – a říkají: ‚Je posedlý.‘ Přišel Syn člověka, jí a pije – a říkají: 
‚Hle, milovník hodů a pitek, přítel celníků a hříšníků!‘ Ale moudrost je ospravedlněna 
svými skutky.“  
Všímáte si, že sám Ježíš poukazuje na to, že je třeba se osobně přesvědčit o jeho 
mesiášství, kriticky sledovat, co říká a co koná, a zda je to v souladu např. 
s dávnými proroctvími – s Izajášem pětatřicátou a jednašedesátou kapitolou. To 
posledně jmenované – o služebníku Hospodinově, si Ježíš zvolil jako své mesiášské 
programové prohlášení již na počátku své služby. (Lk 4,16-30) Dále si všimněte, že 
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potom Ježíš současně připomíná, že v té době chápání Božího/nebeského 
království bylo značně defektní. Lidé znásilňovali ideu království a radikálně si ji 
přizpůsobovali svým představám a tváří v tvář výzvám ohlašovaného království 
častokrát jednali jako děti, které nejsou spokojené, když věci neběží podle nich. 
V poslední větě Ježíš nabádá všechny lidi, tedy i Jana, aby ho posuzovali nanejvýš 
moudře s ohledem na to, co koná. 
I Filipova rada Pojď a přesvědč se! však má svá úskalí. Ano, setkání s Ježíšovými 
slovy a činy ve vypravování učedníků nabídlo Janovi pomoc, aby v něm rozpoznal 
mesiáše. To však nepůsobí jaksi automaticky. Představme si Jana, jak v Herodově 
pevnosti Machairos zpracovává Ježíšův vzkaz a úžasné svědectví svých učedníků o 
tom, co Ježíš mluví a co dělá, a jak si pak vezme Izajášův svitek a chce si sám v něm 
znovu přečíst texty, kterých se Ježíš dotkl:Iz 35,5.6; 61,1. Rozpoznal útěšná slova 
z pětatřicáté a jednašedesáté kapitoly. Nad Božím slovem se však s vnitřním 
neklidem ptá: Proč Ježíš ve svém vzkazu také nezmínil pro něj tak podstatnou 
činnost Hospodinova služebníka – mesiáše: vyhlásit zajatcům svobodu a 
vězňům propuštění! (Iz 61,1). 
 Co teď v této víceznačné chvíli získá Janovu duši? Bude to povzbuzující zpráva 
učedníků, či doposud mnou nezmiňovaná Ježíšova slova uznání jeho práce, která 
jeho učedníci zachytili, když odcházeli do Machairosu (Mt 11,7 τουτων δε 
πορευομενων ηρξατο ο Ιηoυς λεγειν τοις οχλοις περι Ιωαννου) To je ten, o němž je 
psáno: Hle, já posílám posla před tvou tváří, aby ti připravil cestu. Amen, mezi těmi, 
kdo se narodili z ženy, nevystoupil nikdo větší než Jan Křtitel. On je Eliáš, který má 
přijít. (Mt 11,10.11.14)? Anebo to bude zklamání z toho, že Ježíš vůbec nezmiňuje 
jeho vysvobození z Herodesova vězení, ačkoli Izajášova zmínka o osvobození 
zajatců a propuštění vězňů je naprosto nepřehlédnutelná a je součástí jeho 
mesiášského programu, který zazněl v nazaretské synagoze (Lk 4,18.19), či to bude 
dopad proměny Herodesovy náklonnosti v nepřátelství, či to bude síly beroucí 
strádání ve vězení? V hlasech, které se dovolávaly Janova srdce, byly impulzy 
pozitivní i negativní, hlasité i tiché, skutečné i mylné.  
Filipova rada: Pojď a přesvědč se! nepůsobí jaksi automaticky. Nejsou to jenom 
argumenty z Ježíšova života, jeho slova a skutky, ale především osobní rozhodnutí 
vstoupit do přátelského partnerství s Ježíšem, což bible nazývá vírou nebo 
důvěrou, J 6,69. Opravdová víra pak přijímá i nepříjemné aspekty následování 
Ježíše, z nichž na předním místě je i Janovo „utrpení ve stínu Božích zaslíbení“. 
Podobně to prožíval i Ježíš, když visel na kříži, Mt 27,43. Co víme dnes s odstupem 
času, to ale Jan nevěděl, že spoléhat na Izajášovu větu z Ježíšova mesiášského 
programu o osvobození zajatců a propuštění vězňů bylo mylné, bylo mimo Boží 
rozhodnutí. Hospodin totiž pozval Jana, aby ho oslavil nikoli chválami za 
vysvobození z vězení, ale aby ho oslavil skrze ježíšovsky pokorné snášení utrpení. 
To je ostatně v dějinách úděl mnoha křesťanů, Mt 24,9.21; Zj 6,9; 7,14; 13,9. 
Promiňte mi slovo úděl, opravuji je na přednost. 

Eschatologické texty dodnes představují určité riziko. Boží lidé se při jejich 
interpretaci nezřídka mýlí. To ovšem v určité míře platí i o ostatních svatých 
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textech. My jsme se dnes nezaměřili na řešení problematiky výkladu svatých textů, 
zabýváme se všemi těmi lidmi, kteří jsou účastníky Ježíšovy polemiky s farizeji, tím, 
jak jim Ježíš pomáhal orientovat se v záležitostech Božího království, 
v problematice jeho představitele a vztahu ke svým duchovním vůdcům. Po setkání 
s Janem však musíme ještě konstatovat, že i při pomoci, kterou Ježíš poskytuje 
lidem, aby ho mohli přijmout za mesiáše a následovat ho, stále zůstává prostor 
k pochybnostem a zklamáním. Leč nejsilnější podnět pro přijetí Ježíše jako mesiáše 
nehledě na různé překážky nastane nedělního velikonočního rána a pak také o 
padesát dní později. To bude nečekaný argument do polemiky nad nejzásadnější 
otázkou: Kdo je Ježíš? Je předpovězeným mesiášem? I pak nebude naprosto 
odstraněna možnost nepřijmout a nevěřit! 

Potřebujeme se ještě dotknout dvou momentů z Ježíšovy polemiky s farizeji. První 
se odehrál v úterý týdne utrpení a druhý v pátek téhož týdne. 

Nejdříve otevřeme Mt 23. Nebudeme se zabývat detailním výkladem, ale jen 
důležitými motivy. Je to Ježíšova poslední velká promluva. Jako páté kázání je 
spojujeme s Ježíšovou řečí k učedníkům v soukromí Olivové hory, s Mt 24 a 25. Řeč 
z Mt 23 Ježíš pronesl uvnitř chrámu (nádvoří žen), na místě, kde proroci 
oznamovali hříchy lidu a vyhlašovali soud. Ježíšova promluva a související 
symbolická gesta mají podobu Božího soudního procesu nad vůdci národa (cf. 
Iz 28,7-22; Ž 82; Ez 9,1-10) Jako posluchači jsou nejdříve zmiňovány zástupy a také 
učedníci (Mt 23,1). Pak se ale na scéně objevují zákoníci a farizeové, jak lze usoudit 
z početných vokativů a navazující druhé osoby množného čísla (Mt 23,13). (Podle 
DA 610, 614 byli přítomni i kněží a přední mužové.) Ježíšova mluva je velmi 
otevřená, velmi expresivní. (7x Běda, velmi nekorektní označení: pokrytci, slepí 
vůdcové, slepci, obílené hroby, hadi, plemeno zmijí atd. a „nemilosrdná“ kritika) Proč 
to? Je třeba otevřít oči všem lidem, vymanit je z tragické závislosti na 
duchovních vůdcích. Je také třeba tlumočit těmto duchovním vůdcům 
vážnost situace.  
Po vyhlášení jejich hlavních hříchů, kdy při posledním běda Ježíš naznačí, že vůdci 
brzy naplní míru vraždící nenávisti svých otců, následuje vyhlášení soudu nad 
Jeruzalémem (Mt 23,36-39; Ez 11,1-13). Ten je pak i dotvrzen, když Ježíš naposled 
s učedníky prochází kolem nádhery chrámové stavby (Mt 24,1.2; Ez 10,18.19; 
11.23). 
Hlavní Ježíšovy polemické argumenty proti farizejské zbožnosti jsou:  
- Farizeové (a zákoníci) vytvořili supernáročné náboženství  (Mt 23,4; cf. 11,28-

30). 
- Budují si obraz příkladně zbožných Izraelitů: milosrdných k lidem a horlivých 

modlitebníků; přitom na různý způsob žadoní o uznání a respekt ve 
společnosti i v synagoze (Mt 23,5-12). 

- Nejsou schopni kriticky vidět výsledek svého působení; jsou přesvědčení, že 
pracují pro spásu lidí, zatímco opak je pravdou (Mt 23,13.15). 
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- Své pokrytectví vybrousili do mistrovské podoby. Dovedou skrýt svoji 
chamtivost za mimořádnou modlitební zbožnost (variantní čtení  Mt 23.14). 

- Selhali jakožto učitelové vůdcové. Nedovedou rozpoznat nesmyslnost 
některých svých nařízení (Mt 23,16-22). 

- Nenaučili lidi rozpoznávat a ctít to, co je podle Zákona důležitější  (Mt 
23,23.24). 

- Dávají lidem příklad pokrytectví a vedou je k povrchnosti (Mt 23,25-28). 
- Vytvářejí  falešný kult proroků a spravedlivých a přitom mocensky vystupují 

proti současným Božím poslům: pronásledují je, bijí  a zabíjejí (Mt 23,29-36). 

Protože zaujali místo učitelské autority (Mt 23,2), jsou před Bohem plně 
odpovědni. Nejstrašnější je, že většina z nich je nereformovatelná. Ježíš nezatajil, 
kde skončí národ pod jejich vedením: Hle, váš dům se vám zanechává pustý. První 
význam je, že Jeruzalémský chrám už nebude Bůh považovat za svůj dům. Teprve 
druhý význam se týká toho, o čem mluví Ježíš za chvíli: Amen, pravím vám, že tu 
nezůstane kámen na kameni, všecko bude rozmetáno. (Mt 24,2)  Vážnost chvíle 
Ježíš podtrhne odkazem na příchod Požehnaného v onen den, což je odkaz na druhý 
příchod. (cf. Mt 25,30.31; 26,64; Mk 14,62; Lk 22,69; Ž 110,1)  

Od chvíle, kdy Ježíš opustil chrám východní bránou, a to bylo jednoznačně 
symbolické gesto, neslyšíme z jeho úst žádnou polemickou větu adresovanou 
k uším duchovních vůdců národa. Oni za nějaký čas přivedou polemiku s Ježíšem 
do děsivých dimenzí slova πολεμος. Stane se tak během velikonočního pátku. 
Budou přesvědčeni, že kříž za jeruzalémskými hradbami je nezvratným 
svědectvím, že bojovali na Boží straně a za Boha. Vždyť samo Písmo říká: Proklet je 
každý, kdo visí na dřevě. (Ga 3,13; Dt 21,23) Ano, kříž je znamením, nikoli však 
Ježíšovy prohry, ale vítězství. 

 
Polemika, kterou za svého života vedl Ježíš, nezmizela pak z blízkosti Božího lidu. 
Znovu se zabydlela v církvi, Sk 15,5: Tu povstali někteří bratří z farizeů a prohlásili: 
pohané musí přijmout obřízku a musí se jim nařídit, aby zachovávali Mojžíšův zákon. 
Lukášovy Skutky a Pavlovy epištoly jsou toho zřejmým důkazem. 

Ovšem polemiku o opravdovost našeho náboženství, nemůže za nás vybojovat 
někdo jiný, nicméně může nás osudově ovlivnit, zvláště když sedí na „stolici 
Mojžíšově“. Pomocí v tomto boji je poučení z Ježíšovy polemiky s farizeji.  

Amen 

ZACHEŮVPŘÍBĚH 
Kázání bylo proslovené 22. září 2012 jako úvodní slovo k Večeři Páně. 

 

Lk 19, 1-10: Ježíš vešel do Jericha a procházel jím.Tam byl muž jménem 
Zacheus, vrchní celník a veliký boháč;toužil  uvidět Ježíše, aby poznal, kdo 
to je, ale poněvadž byl malé postavy, nemohl ho pro zástup spatřit.Běžel 
proto napřed a vylezl na moruši, aby ho uviděl, neboť tudy měl jít.Když 
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Ježíš přišel k tomu místu, pohlédl vzhůru a řekl: „Zachee, pojď rychle dolů, 
neboť dnes musím zůstat v tvém domě.“On rychle slezl a s radostí jej 
přijal.Všichni, kdo to viděli, reptali: „On je hostem u hříšného 
člověka!“Zacheus se zastavil a řekl Pánu: „Polovinu svého jmění, Pane, 
dávám chudým, a jestliže jsem někoho ošidil, nahradím mu to 
čtyřnásobně.“ Ježíš mu řekl: „Dnes přišlo spasení do tohoto domu; vždyť je 
to také syn Abrahamův.Neboť Syn člověka přišel, aby hledal a spasil, co 
zahynulo.“ 

Stůl Páně s chlebem a vínem jsou hmatatelné reálie, které nás utvrzují v tom, že 
Bůh skutečně nabízí své spasení, a v tom, že tuto záchranu můžeme radostně 
přijmout a prožívat. 
 
Přečtený text nás zavádí do situace, kdy Ježíš opravdu naposledy prochází 
Jerichem, onou oázou s bujnou zelení v jinak vyprahlé krajině, vzdálenou asi deset 
kilometrů na sever od Mrtvého moře. Pak je před Ježíšem posledních pětadvacet 
kilometrů, Betánie a potom Jeruzalém se závěrečným týdnem událostí. 

Jericho, nejníže položené a údajně nejdéle trvale obydlené město na světě, je 
známé především Rachebou a její karmínovou šňůrou a zázračným zbořením 
mohutných hradeb v době Jozue. V Ježíšově době z tohoto Rachebina města zbyl 
jen pahorek. I nové Zacheovo Jericho v jeho blízkosti bylo nejvýznamnějším 
městem jordánského údolí. Tudy procházela významná obchodní cesta ze 
Zajordání, na které se vybíralo clo. Město zvelebil sám Herodes Veliký a u blízkých 
horkých léčivých pramenů si nechal postavit svůj zimní palác. Zde také vrah 
betlémských nemluvňátek zemřel. Tady měla své zimní domy i část jeruzalémské 
aristokracie. Zde měli své bydliště kněží a levitové, jejichž putování do Jeuzaléma 
zachytilo Ježíšovo podobenství o milosrdném Samařanovi. Lukášův text nám 
prozradil, že Ježíšova cesta z Jericha do Jeruzaléma se toho dne neuskuteční. Proč? 

Protože se Ježíš setkává se Zacheem a to zásadním způsobem mění Ježíšovy plány 
na ten den. 
 
Nejdříve si řekněme, kdo byl Zacheus. Text říká, že to byl vrchní celník, přesněji 
řečeno: vrchní výběrčí daní a dalších poplatků. Prakticky to znamená, že velmi 
bohatý Zacheus si od Římanů koupil právo vybírat pro ně daně, které se především 
sestávaly z daně z osoby a daně z pozemku. Zacheus nejdříve tyto daně zaplatil 
Římanům ze svého majetku a pak je vymáhal od lidí. Výše těchto daní byly 
stanovovány podle oficielního sčítání lidu a pozemků. My jedno takové sčítání 
známe z doby Ježíšova narození. Obě daně byly nenáviděné. První, z osoby, byla 
Židy chápána jako přiznání porobenosti Římanům a druhá, z pozemku, byla 
chápána jako svatokrádež, protože země patříla Hospodinu. K těmto daním 
musíme připočítat ještě provizi pro výběrčí. Římané tyto výběrčí nazývali 
publikány. Ani u nich nebyli v přílišné oblibě - především pro své nevybíravé 
způsoby vymáhání. Židé jejich pojmenování vnímali jako označení velkých 
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hříšníků a to nejen pro charakter práce, kterou dělali, ale také kvůli stylu života, 
který vedli. Tuto nálepku si nosil Zacheus stále sebou. Byl vrchním výběrčím pro 
oblast Jericha, což znamená, že na „špinavou“ práci měl své lidi, které on sám najal. 
Pro Židy Zacheus zradil národ a Hospodina a svedl k tomu i jiné, a automaticky byl 
podezříván,že žije typickým publikánským, tedy hříšným stylem života. Byl proto 
v očích lidí superhříšníkem. 
Příběh o Zacheovi ovšem ukazuje, jak je ošidné hodnotit lidi podle i nad slunce 
jasných znaků jako beznadějné případy. V židovské společnosti to tito výběrčí daní 
opravdu neměli snadné. Náboženští vůdcové instruovali věřící, aby se s výběrčími 
ani nestýkali. Proto ti si vytvořili svoji velmi úzkou sociální skupinu a společenský 
život vedli jenom s ní. Židé měli pro tuto skupinu ustálené označení celníci a 
hříšníci nebo celníci a nevěstky. Výběrčí daní byli tak opovrhovaní, že se stáhli od 
lidí do izolace. Víte, že je v biblickém záznamu nepotkáváme ani v synagoze, ani 
v chrámu? Je sice pravda, že jednou je jeden celník zmiňován v chrámu, ale to bylo 
v podobenství, Lk 18,10. 
Co ale na druhé straně Nový zákon říká, že výběrčí přicházeli za Janem 
k nedalekému Jordánu a dávali se pokřtít, Lk 3. Zkusme připustit, že Zacheus byl 
mezi nimi. Pak by musel slyšet Janovu výzvu: Čiňte pokání, protože se přiblížilo 
nebeské království. Já vás křtím vodou, přichází však silnější než já a on vás 
bude křtít Duchem svatým a ohněm. Jan měl také speciální poselství pro 
celníky: Nevymáhejte víc, než máte nařízeno. Připusťme, že Zacheus, buď na 
základě osobního setkání s Janem u Jordánu, nebo zprostředkovaně přes kolegy, 
začal do svého života vpouštět vliv ohlašovaného nebeského království. Navenek 
pro ostatní lidi mohl působit jako světský a hrabivý člověk, ale uvniř to byl horký 
kandidát nebe. Ano, i když se mohlo zdát, že cinkání peněz je pro něj přímo rajskou 
hudbou, jeho vnitřní člověk toužil po pevnějších hodnotách.  

 
Toto vše mohlo být skryto běžným očím a přebito vnějšími dojmy. Ne tak Ježíši. 
Ten měl pochopení pro každou sociální skupinu, i pro „hříšné celníky“. Víme přece, 
že evangelium Matouše zachycuje zvláštní  výtku na adresu Ježíše, totiž, že 
akceptoval pozvání na jimi pořádanou hostinu a že přijal do svého úzkého kruhu 
následovníků jednoho galilejského výběrčího. Již tam Ježíš dává poučení těm, kteří 
soudí lidi nebo sami sebe příliš rychle. Pro něho právě takoví jsou horcí kandidáti 
Božího království. 
Nám všem, kteří máme podobné rychlé odsudky, Ježíš vypráví podobenství o 
farizeu a celníkovi, z něhož se ctí vychází celník a ne duchovní vzor doby farizeus. 
Nadto za pět dní od setkání se Zacheem Ježíš řekne větu, která musí šokovat 
exkluzivní posluchače shromážděné v chrámu, tedy přítomné velekněze a starší 
lidu (Mt 21,23.31): Amen, pravím vám, že celníci a nevěstky předcházejí vás do 
Božího království. Proto nesuďme jiné i sebe příliš rychle. V Ježíšových očích jsme 
všichni horcí kandidáti nebe. Zacheus a jemu podobní se častokrát v skrytosti 
upřímně modlí za své plné odevzdání se Bohu! Přitom Zacheův styl života mu 
umožňoval spatřovat jen nepřilš povedenou podobu náboženství -tu, kterou 
prezentovala většina z jerišské a jeruzalémské aristokracie. A významná jejich část 
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byli duchovní – kněží a levitové. Odtud však autentický Boží hlas nepřicházel. Proto 
upřímně vyhlížel jiný okamžik Božího zavolání! 

 
Ten nastává, když Ježíš má naposledy projít jeho Jerichem. Jméno tohoto rabiho si 
v poslední době lidé brali často do úst, ale teď zpráva o jeho příchodu vše 
akceleruje. Lidé probírají jeho srozumitelné učení a také jeho působení ve 
prospěch nemocných. Zvlášť diskutované téma je vzkříšení Lazara. Lidé si 
vzpomínají, že když naposled šel Jerichem z Betánie při Jordánu do Betánie u 
Jeruzaléma, byl tento Lazar už mrtvý, J 11. Mluví o tom, že toto vzkříšení vyvolalo 
u židovských vůdců nepochopitelnou nevraživost, J 11,53.57. A tak jakoby natruc 
jeruzalémské duchovní a politické věrchušce mu teď chtějí běžní obyvatelé Jericha 
okázale vyjádřit přízeň.  
I v jerišské komunitě výběrčích daní se o něm teď horlivě mluví. Vzpomínajína to, 
že mistr přijal mezi Dvanáct jednoho jejich kolegu. Běžně lidé mají za to, že si tím 
Ježíš v očích některých uškodil, ale publikáni to vnímají pozitivně. I když si 
vytvořili způsob, jak se izolovat od pohrdání spoluobčanů, i když se naučili brát 
nadstandartní příjem jako kompenzaciza despekt ze strany lidí, přecjenom touží 
po uznání. Volbou Matouše se jich Ježíš zastal a dodal jim společenskou vážnost. 
 
Z mnoha důvodů se chce Zacheus dostat do blízkosti Ježíše. Určitě chce najít 
odpověď na otázku: Co je u Ježíše tak silného, že kolega Matouš byl ochoten odložit 
svůj výhodný džob, na který ostatně čekali ve frontě u Římanů další zájemci, a byl 
ochoten jít za ním? Jeden čin opravdového obrácení působí dále v čase a na desítky 
kilometrů až v Jerichu. Chci vidět toho rabiho, co na něm je? 
Víme, že Ježíš nepřitahuje jen Zachea. Ulice města lemují další početní zájemci, 
proto Zacheus vyjde trochu za město a vyhledá možnost, aby se dostal do jeho 
blízkosti. Jenže lidé, kteří Ježíše v nadšení doprovázejí, se stávají pro Zachea 
problémem. Text říká, že ho při takovýchto příležitostech hendikepovala jeho 
menší postava. Ale co text neříká a je to nanejvýš pravděpodobné, že Zacheus jako 
vrchní výběrčí daní si nemohl dovolit zamíchat se do davu. Lidé by ho rozpoznali 
jako nenáviděného „berňáka“. Ostatně, člověk s takovým postavením jako Zacheus 
nikdy nechodil sám; vždy ho doprovázel aspoň jeden služebník. Zacheus trochu 
předběhne dav a když spatří moruši, řekne si: Abych neriskoval, že se dav lidí přelije 
i sem a i tady přijdu o dobré a bezpečné místo, vylezu na ten strom. A tak můžeme 
vidět jakým všelijakým způsobem mu služebník pomáhá na strom. Můžeme ale 
také slyšet jeho uvažování: Mám já to zapotřebí? Kdo kdy z významných mužů města 
lezl na strom? To jsem si naběhl, teď se o mě bude dlouho povídat! Jeho vnitřní hlas 
mu však říká: Máš jedinečnou příležitost, nevíš, zdali se ten galilejský rabi někdy 
vrátí. V davu nemáš šanci ho vidět. 
 
Teď přicházíme k momentu, pro který je tento příběh zaznamenán v Bibli 
 
Lidé v Jerichu projevují o Ježíše nebývalý zájem. Je to jako na počátku jeho služby 
v Galileji. Zřejmě tomu také napomáhá předvelikonoční atmosféra a sílící 
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přesvědčení lidí, že Ježíš jde do Jeruzaléma, aby vyhlásil Hospodinovo království. 
Ze zástupu občas někdo zvolá velmi silná slova, která označují Ježíše za Syna 
Davidova, tedy za mesiáše. V této atmosféře Ježíš zamíří po cestě z města ven 
směrem na Jeruzalém. 

Když kráčí po přeplněné cestě, nemůže se věnovat každé prosbě, každé žádosti a 
každému člověku. Čeká ho přes dvacet kilometrů do Betánie a to s převýšením tisíc 
metrů. To je jako byste šli z Temného Dolu nad Horním Maršovem přes Pomezní 
boudy na Sněžku. Jak naznačuje předchozí perikopa, před Ježíšem jdou jeho lidé a 
snaží se mu usnadnit průchod. Některé nemocné dokonce usměrňují, aby 
nezdržovali mistra svými požadavky (Lk18,39). A pak Ježíš přichází do míst, kdy 
se sevření davem poněkud uvolňuje a on může nabrat tempo, které vyžaduje 
náročnost cesty do Jeruzaléma.  A teď je ten moment. Brzy na stromě u cesty vidí 
člověka, který tam evidentně nemá být. Jeho plášť a bodyguard prozrazují, že patří 
k honoraci a ti nelezou na stromy. 

Když Zacheus před chvílí vylezl do větví, znovu promýšlel, co udělá, až Ježíš půjde 
kolem, případně co řekne. I v Jerichu se věci však odehrávají trochu jinak, než jak 
my lidé zamýšlíme. Než se Zacheus zorientuje a připraví, Ježíš je pod stromem. 
Zacheus si stačí jen uvědomit, že muž, který se prodral mumrajem jerišské ulice, je 
onen populární mistr, a rychle zatouží, aby v blízkosti jeho moruše učinil něco, co 
by v příští chvíli, a ještě v klidu domova, mohl interpretovat jako Boží slovo právě 
k němu. A když nabírá odvahu k tomu, že Ježíše osloví, Ježíš ho rychle předběhne: 
Zachee, pojď rychle dolů. Dnes musím zůstat v tvém domě. 

Nemylme se však, že Ježíš se zastavuje pod moruší proto, že ho zlákalo promluvit 
si s netuctovou osobností – podivínsky zvědavým jerišským boháčem. Je to jinak! 
Text překvapivě říká, že ho Ježíš oslovuje jménem a přitom nevíme, že by ho nějak 
více znal. Spíš bude platit to, co například vyplývá z líčení Janova evangelia o 
setkání Ježíše s Natanaelem – že Ježíš obdržel od Boha povědomí o tom, koho potká 
a v jaké osobní situaci se bude dotyčný nacházet. Lukáš by podle Janova vzoru 
klidně mohl vložit Ježíšovi do úst tato slova: Dříve než jsi vylezl na strom, viděl jsem 
tě, jak se upřímně modlíš a toužíš po plném odevzdání se Bohu. Já tě znám, Zachee. 
Ježíš se zastavil u moruše proto, že věděl, že jedna konkrétní duše opravdově touží 
po Božím doteku. Jméno Zacheus v Ježíšových ústech nám dává jistotu, že Bůh nás 
zná, že důvěrně zná naše zápasy, naše hledání, případně otálení. Co je ale 
nejdůležitější, že zná břemena, která nás tíží. Ví, že právě dnes toužíme po 
svědectví, že nás miluje.  
Ježíš často věnoval upřímnému zájemci o Boží království pár srdečných slov, 
jinému dal okusit něco ze své uzdravující moci a dalšímu, a to bylo spíše výjimečné, 
poskytl více svého času a nechal se pozvat do domu. Mezi ty poslední od této chvíle 
patří i Zacheus. To rozhodně nečekal. Je tím šokován. Tenhle rabi se chce před svou 
nanejvýš důležitou cestou do Jeruzaléma zaplést s vrchním výběrčím daní! 
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Lukaš má několik náznaků, jaký to musel být pro Zachea mimořádný okamžik. 
Referuje: Rychle slezl dolů a s radostí jej přijal. Lidé na ulici to viděli a určitě to 
komentovali. Nemalé množství z nich to hodnotili záporně a nahlas s tím 
nesouhlasili: Je hostem u hříšného člověka! Následující slova však zařazují Zachea 
k velikánům víry: Polovinu svého jmění dávám chudým, a jestliže jsem někoho ošidil, 
nahradím mu to čtyřnásobně. Podle tohoto výroku Zacheus byl v jedné vteřině o 
polovinu majetku chudší a když se ukáže, že někoho ošidil, ze zbývající poloviny se 
bude dále ukrajovat. Zacheus evidentně na sebe vztáhnul římské právo, kdy při 
zjevné krádeži je povinnost čtyřnásobně nahradit uloupenou věc. 

 
Setkání s Ježíšem otevřelo u Zachea bránu duše a Duch svatý mu daroval 
opravdové pokání, které se vydává na milost nejenom Bohu, ale i případným 
poškozeným. Takový čin musí vycházet z velmi silných pohnutek. Slyšme, 
opravdové pokání se vydává na milost a možná i nemilost těm, kteří se cítí 
poškozeni. Když si toto nepřipustíme, zůstáváme ve své izolaci v manželství, 
v rodině, v pracovním kolektivu nebo ve společnosti. Zacheus byl ochoten učinit 
takovýto krok, nesnadný krok, šíleně těžký krok. Ježíš před několika týdny řekl: 
Snáze projde velbloud uchem jehly, než aby bohatý vešel do Božího království! 
(18,25) A Zacheus byl ochoten dát minimálně polovinu svého majetku jen tak pryč! 
Příběh o Zacheovi nám dosvědčuje, že opravdové setkání s Ježíšem takové zázraky 
dovede způsobit. 
Po Zacheově prohlášení Ježíš řekne něco, co je pro celníka nejkrásnější zprávou, 
kterou kdy slyšel: Dnes přišlo spasení do tohoto domu. Dnes i naše nitro může slyšet 
toto ujištění. Zacheus už teď ví, co přitáhlo k Ježíši jeho galilejského kolegu a stovky 
dalších – Ježíš je nositelem ujištění, že Bůh nás přijímá. Ježíš nám dává naději a 
otevírá Boží království. 

Ježíš šel Jerichem pro každého Jerišana. Jen málo z nich dovedlo uchopit příležitost 
a přijmout požehnání ze setkání s Ježíšem. Z evangelijního podání víme o dvou 
slepcích, z nichž jeden se jmenoval Bartimeus, a pak o Zacheovi. Nechci přejít 
rychle slova do tohoto domu. Opravdovost Zacheova bezvýhradného odevzdání se 
Bohu je podle výroku Ježíše velkým požehnáním pro celou rodinu. Ježíše do rodiny 
uvedl sám Zacheus. 
Dále, Zacheus učinil velice významný krok. Veřejně se přiznal k někomu, na koho 
byl od Lazarova vzkříšení vydaný zatykač. Věděl, že každý, kdo se přizná k Ježíši 
jako Mesiáši, že si silně zkomplikuje život. On to vše věděl. Nic takového však 
nemůže vyvážit spasení. Ani peníze, i to on věděl.  

Přišli jsme dnes ke stolu Páně. Někteří z nás se mohou nacházet v situaci, které 
symbolizuje nejníže položené město světa, hluboko v hříchu. Kdyby hlas naší duše 
byl nepatrný jako Rechabina karmínová šňůrka, Bůh ho uslyší. On viděl napřed 
Zachea, když přemítal o svém setkání s ním. On nás zná, s čím jsme přišli dnes ke 
stolu Páně. On chce navštívit domov naší duše. On je schopen porazit naše jerišské 
hradby hříchu a darovat nám radost ze spasení.  



27 
 

Příběh Zachea je možné prožít znovu, a to dnes. V chlebu a vínu je Boží pozvání a 
svědectví o jeho odpuštění. 

Amen. 

HORA PROMĚNĚNÍ 
Kázání bylo proslovené 24. listopadu 2012. 

 
Čtení Lk 9,28-36: Za týden po této rozmluvě vzal Ježíš s sebou Petra, Jana a 
Jakuba a vystoupil na horu, aby se modlil. A když se modlil, nabyla jeho 
tvář nového vzhledu a jeho roucho bělostně zářilo. A hle, rozmlouvali s ním 
dva muži – byli to Mojžíš a Eliáš; zjevili se v slávě a mluvili o jeho cestě, 
kterou měl dokonat v Jeruzalémě. Petra a jeho druhy obestřel těžký 
spánek. Když se probrali, spatřili jeho slávu i ty dva muže, kteří byli s ním. 
V tom se ti muži od něho začali vzdalovat; Petr mu řekl: „Mistře, je dobré, 
že jsme zde; udělejme tři stany, jeden tobě, jeden Mojžíšovi a jeden 
Eliášovi.“ Nevěděl, co mluví. Než to dopověděl, přišel oblak a zastínil je. 
Když se ocitli v oblaku, zmocnila se jich bázeň. A z oblaku se ozval hlas: 
„Toto jest můj vyvolený Syn, toho poslouchejte.“ Když se hlas ozval, byl už 
Ježíš sám. Oni umlkli a nikomu tehdy neřekli nic o tom, co viděli.  

Přečtený text zastihuje Ježíše a učedníky v přelomovém čase. Do osudových 
Velikonoc zbývá něco přes půl roku a sympatie Galileje k Ježíši doznávají významné 
změny. Protože tisícihlavá setkání dychtivých sympatizantů nevyústila do 
očekávaného vyvrcholení, které bylo tak odhodlaně vyjádřeno při nasycení pěti 
tisíc – tehdy ho chtěli provolat králem a Ježíš to radikálně odmítl, lidé se ve svém 
zklamání začali od Ježíše odvracet. Ten pak v kafarnaumské synagoze svou 
symbolickou řečí o chlebu života situaci ještě zhoršil; tenkrát ho trvale opustilo 
mnoho stoupenců. Jeho pojetí mesiáše bylo pro ně nestravitelné. Byla to pro ně 
velmi tvrdá řeč. 
Vzpomeňte si, že v tuto neútěšnou chvíli mu oněch Dvanáct vyjádřilo 
bezvýhradnou oddanost, i když sami byli zmateni tím, jak Ježíš v posledních dnech 
pojímá svoje mesiášství. Zatímco lidé kolem změnili svůj názor a začali Ježíše 
považovat za jinou postavu mesiášské doby, např. za Eliáše nebo Jeremjáše nebo 
jiného proroka, a někteří teologičtí horlivci dokonce za vzkříšeného Jana Křtitele, 
učedníci ho obdivuhodně nepřestávají považovat za Božího mesiáše. Ústy Petra 
vyznali: Ty jsi Mesiáš, Syn Boha živého. (Mt 16,16) 

Dále si vzpomeňte, že Ježíš na cestě do Cezareje Filipovy tuto jejich obdivuhodnou 
věrnost využil, a ještě zřetelněji jim vylíčil, jak dopadne jeho mesiášské působení: 
Syn člověka musí mnoho trpět, být zavržen od starších, velekněží a zákoníků, být zabit 
a třetího dne vzkříšen. Lk 9,22 Ale jejich mluvčí Petr takového mesiáše rozhodně 
odmítá, podobně jako ti, kteří odešli po řeči v kafarnaumské synagoze. Co udělá 
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Ježíš v této významné chvíli po takové negativní reakci? Bude dále navyšovat riziko 
odcizení těch, kteří mu jsou statečně oddáni? Co udělá laskavý Ježíš? 

PodleMt 16,23 v překvapivých a krajně nezdvořilých slovech nazve oddaného a 
milujícího Petra satanem! To je další rána a nečekaná. Ale proč? Proč se Ježíš 
vyjadřuje tak netaktně a vystavuje vzájemný vztah vážné krizi? To přece musí 
bolet! Proč to dělá? 
Ježíš evidentně nabyl přesvědčení, že nastal čas postavit své nejbližší před 
nepříjemnou pravdu: Vaše chápání mesiáše, které jste přejali od svých vůdců, je 
mylné. Ježíš zřejmě dospěl k přesvědčení, že právě teď je potřebné jim říct to, co 
bude pro ně vrcholně bolestivé, leč velmi potřebné: I když se máme rádi a 
prokazujeme si oddanost, vaše představy o mesiáši jsou tragicky chybné. Nejsou od 
Boha, jsou proti Bohu, jsou z člověka. Možná, že toto je jedna z lekcí, které se máme 
my dnes naučit. Nebesa občas vystavují členy Ježíšova společenství krizi. Ne 
samoúčelně, ale aby ve vhodný čas postoupili v poznání sebe, v poznání Boží 
pravdy a jeho cesty. Přemýšlejme nad tím! 

Teď se chvíli věnujme slovům, která zazněla týden před Horou proměnění 

Čtěme z Mt 16,24-28: Tehdy řekl Ježíš svým učedníkům: Kdo chce jít za mnou, zapři 
sám sebe, vezmi svůj kříž a následuj mne. Neboť kdo by chtěl zachránit svůjživot, ten 
o něj přijde; kdo však ztratí svůj život pro mne, nalezne jej. Jaký prospěch bude mít 
člověk, získá-li celý svět, ale svůj život ztratí. A zač získá člověk svůj život zpět? Syn 
člověka přijde v slávě svého Otce se svatými anděly, a tehdy odplatí každému podle 
jeho jednání. Amen, pravím vám, že někteří z těch, kteří tu stojí, neokusí smrti, dokud 
nespatří Syna člověka přicházejícího se svým královstvím. 
„Satanem“ na Petrovu adresu to v onu chvíli nekončí. Učedníkům, kteří se už 
začínají bavit o křeslech v budoucím mesiášově království, řekne něco, co je musí 
ještě více vyvést z míry: Cesta za mnou vyžaduje sebezapření. Také pro vás je tu kříž. 
(v.24.25) Uvědomme si, že tento Ježíšův výrok jen zvýrazňuje, že on a jeho 
společenství vstoupilo do nové fáze existence, postoupili do stínu kříže. Končí doba, 
již líčí Mt 15,29-31a jiné podobné texty. Tehdy učedníci nacházeli vnitřní 
uspokojení v tom, že patří k tak populárnímu mesiáši a že sami mohou konat 
podobné divy a znamení. Jejich euforie z úspěchu v Galieji byla však už několik 
týdnů narušována nepříjemnými zážitky. Ježíš ponechává svému osudu 
vynikajícího Božího muže – Jana Křtitele, odmítá se nechat korunovat za krále, 
obrací svou pozornost k pohanům ve Fénicii a na východ od Genezaretského jezera 
a odmítá se legitimovat jako mesiáš nějakým divem na požádání představitelů dvou 
nejvlivnějších náboženských skupin v národě. Při každé této příležitosti učedníci 
zažívali nepříjemné pocity, které byly tak rozdílné od euforie minulých měsíců. A 
nyní je Ježíš vystavuje velmi náročné a nepříjemné zkoušce, která se završí až za 
více jak půl roku v Jeruzalémě. 
Text nám říká, že Ježíš, místo aby zmírnil šok, který způsobila informace o jeho 
smrti v Jeruzalémě, a místo aby věrného leč tápajícího Petra pozvedl, požaduje, aby 
jeden každý jeho následovník vzal na sebe svůj kříž. S obtížemi v tom poznáváme 
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laskavého Ježíše! Jemu nestačí, že hovoří o trpícím mesiášovi, což je pro učedníky 
samo o sobě nesmírný šok, musí ještě mluvit o nezbytnosti jejich vlastního utrpení! 
Do jakého věroučného a existencionálního tlaku je Ježíš dostává! Vždyť se otřásá 
jejich víra a smysl jejich následování Ježíše mesiáše! Je to nesnadná situace pro 
učedníky. Chápeme je. Jak těžce se přijímají takové lekce! Zuby nehty se férový 
věřící drží představ, které přejal od svých otců. Pochopit toto naučení bude 
učedníkům trvat něco přes půl roku. Změna v jejich chápání nenastane tím, že 
uplyne správná délka času, ale tím, že smysluplně prožijí událost na konci tohoto 
času. Jedině opravdové setkání s Ježíšem na kříži může vést ke změně oblíbených 
postojů. 
 
Nejsem přesvědčen, že my nemusíme nic měnit na svém chápání Boží pravdy. 
Pokud to tvrdíme, jsme laodicejsky chudí.  A když jsme ochotní připustit jen 
nevýznamné korekce našeho chápání, ale nic víc, stále se nacházíme pod Horou 
proměnění. Potřebujeme dojít k novému setkání s Ježíšem Kristem ukřižovaným. 

Pak Ježíš v našem textu otevřeně říká: Odplata učednictví je až při druhém příchodu. 
Ježíšův učedník nemůže očekávat nebo dokonce si nárokovat život s pozemskými 
benefity, které tak rádi nazýváme požehnáním, jeho osudem je kříž a to, co 
symbolizuje „měšec, mošna a meč“ z Lk 22,36. O tom jsme uvažovali jindy. 
Vylíčil jsem Ježíše jako poněkud nelaskavého, jako toho, který natlačil učedníky do 
krize. Tento můj obraz může mít přeexponované barvy, nicméně sděluje krutou 
pravdu, že je Ježíš vystavil frustrující krizi. Ale vězme, že to bylo v pravý čas a z těch 
nejnoblesnějších důvodů – protože je velmi miloval. A navíc, nenechal je v tom 
samotné. Ihned jim nabídl pomoc. Jakou? Tři z nich budou mít v brzké době zážitek, 
který je podrží, takže si nebudou zoufat a bezpečně projdou krizí. Pozve je na Horu 
proměnění. A to bude něco tak působivého, že když jeden z nich o tom po třech 
desítkách let napíše, nemůže utajit mimořádnost této události: Když jsme vám 
pověděli o moci našeho Pána Ježíše Krista a o jeho příchodu, nedrželi jsme se 
vymyšlených bájí, ale mluvili jsme jako očití svědkové jeho slávy. Tu slávu a čest přijal 
od Boha Otce, když k němu z velkolepé slávy zazněl hlas: Toto je můj milovaný Syn, 
kterého jsem si oblíbil. My jsme s ním byli na oné svaté hoře a ten hlas z nebe jsme 
sami slyšeli. 2Pe 2,16-18 B21 

A nyní vystupme na onu Svatou horu 

Z evangelijního textu dovedeme vyrozumět, že se v Ježíšově kruhu zásadně nehrálo 
na „tichou domácnost“.  Ježíš nevylučuje satana Petra z privilegované trojice, která 
má prožít mimořádnou zkušenost na Hoře, a Petr zase trucovitě neodmítá Ježíšovo 
pozvání. V Ježíšově společenství se i v časech krizí jedná s laskavým odpuštěním. 

 
Petr, Jakub a Jan jsou tedy po týdnu pozváni, aby vystoupili na blíže neurčenou 
horu. Jako Hora proměnění je dnes poutníkům do Svaté země nabízena hora Tabor. 
Kdo ví? Lukášovo líčení této epizody říká, že Ježíš vystoupil na horu s třemi svými 
důvěrníky, aby se modlil. Připomíná vám to něco? Rozhodně: noční modlitební 
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zápas v Getsemane. Dost možná, že i tématika Ježíšovy modlitby se týkala stejného 
předmětu. Jaké dost možná? Lukáš to potvrzuje, když říká, že Mojžíš a Eliáš s ním 
mluvili o jeho cestě, kterou měl dokonat v Jeruzalémě. (9,31) Ježíš tedy vyšel na horu, 
aby sám získal povzbuzení k cestě kříže. Nebyl to hollywoodský superman, 
kterému se všechno daří, byl to skutečný člověk, který se dlouho před Getsemanea 
Golgotou zachvěl obavou z utrpení. I on šel na horu pro povzbuzení. Navíc, v tom, 
co se na hoře dělo s Ježíšem, nalezli tři učedníci velké povzbuzení pro svoji krizi.  

Lukáš 9,32 říká, že zatímco se Ježíš nějaký čas modlil, učedníci usnuli. V Getsemane 
se situace znovu opakovala. Možná, že k tomu přispěla únava po celodenní práci, 
ale určitě tomu napomohl náročný výstup na vysokou horu. Svoji roli mohla také 
hrát tma, která se snesla na krajinu – všimněte si, že Lukáš 9,37 píše, že učedníci 
sestoupili z hory až druhého dne – tedy trávili tam noc.  
Pak se scéna na vrcholu hory radikálně mění. Ježíšova tvář a oděv se proměnily, 
evangelisté shodně píší o tom, že svítily zářivou bělobou, a k Ježíšovi se připojily 
dvě majestátní postavy. Uprostřed noci zazářilo nepopsatelné světlo! Učedníci, 
kteří pravděpodobně byli vzdáleni od Ježíše, co by kamenem dohodil, tady narážím 
na situaci v Getsemane, se touto září probudili a zastihli jen poslední fázi tohoto 
nadskutečného setkání. Ještě slyší, jak Ježíš rozmlouvá s těmito postavami o své 
cestě do Jeruzaléma. 
Není těžké si představit mimořádné pocity učedníků. Scéna v nich budí zároveň 
úžas a zároveň posvátnou bázeň. Ježíšova zářící tvář jim evokuje Mojžíšovu zářící 
tvář, když se vracel od rozmluvy se svatým Bohem. Rozpoznali Ježíšovy nebeské 
společníky, o nichž věděli, že jsou již na druhém břehu u Boha. Věděli, že Mojžíš sice 
zemřel, ale archanděl Michael, jak nám říká epištola Judova, ho brzy po smrti 
vzkřísil pro společenství s Bohem, a že Eliáš rovnou přešel do věčnosti bez 
zkušenosti smrti. Úžasné chvíle, které učedníci chtějí zachytit na delší čas! Proto 
Petr doporučuje něco, co má prodloužit tyto náramné okamžiky. Nadšeně navrhuje, 
že zbudují příbytky. Evangelisté se však dvakrát o tom vyjadřují, že to Petr 
nedomyslel. Některé zbožné činy, třebaže pramení z těch nejryzejších pohnutek, se 
s odstupem času mohou jevit jako nedomyšlené. Dejme si pozor na to, abychom 
upřímnost a bezelstnost naších pohnutek nepovažovali za důkaz, že s tím souhlasí 
i nebe. 

Jak jsme si již připomněli, Petr později vylíčil scénu z Hory proměnění jako 
velkolepou slávu, která naznačovala, jaká bude Ježíšova sláva, až bude přicházet ve 
svém království. Říkám opatrně naznačovala, protože nikdo nemůže přesně 
vystihnout scénu, která se ještě nikdy nestala. Druhý příchod bude nejenom 
globální, ale i kosmická záležitost, avšak nesrovnatelná s bezesporu mimořádnou 
zkušeností tří Ježíšových důvěrníků. 

Nicméně, učedníci už nyní tím, co doposud prožili, dostávají pomoc, aby přemohli 
frustraci, s kterou v poslední době zápasí a kterou před týdnem tak bolestivě 
znásobil sám Ježíš. K Ježíši se přiznává nebe a z nadpozemské sféry mu sesílá 
velikány historie Božího lidu, zákonodárce a vůdce Mojžíše a zástupce proroků 
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reformátora Eliáše. Každý z nich povzbuzuje Ježíše ze své zkušenosti. Učedníci 
slyší, jak tito dva svědci ho vyzývají, aby neohroženě šel vstříc neblahým událostem 
v Jeruzalémě. Uvědomují si však, že představitelé Zákona a Proroků akceptují 
mesiášovo utrpení a smrt v Jeruzalémě jako součást cesty vykoupení? Kéž by, 
uvidíme. Spatřují také zářící Ježíšovu tvář, která je svědectvím, že s ním hovořil 
Hospodin. To jim stačí. Víc nepotřebují. Příliš nerozumí komplikacím Ježíšovy cesty 
do Jeruzaléma, ale teď nepochybují, že Ježíš má bezvýhradnou přízeň nebe. Je jim 
dobře a své pocity by rádi pozdrželi a zachytili ve stanech. 

Občas nebe zahrne člověka i další mimořádnou milostí. Stalo se tak i na Hoře 
proměnění. Lukáš 9,34.35 říká: Ocitli se v oblaku a zmocnila se jich bázeň. Z oblaku 
se ozval hlas: Toto jest můj vyvolený Syn, toho poslouchejte. Nejenom dech beroucí 
scéna, do které jsou teď podivuhodně začleněni, ale i Hospodinův hlas z oblaku! To 
vše je tak působivé! Sám Hospodin je utvrzuje v tom, že navzdory všemu mohou 
plně důvěřovat Ježíši. Slyší Hospodinův hlas s nebe, jako kdysi ho slyšel Mojžíš a 
Eliáš. Nepochybují o něm, nepokládají ho za halucinace; rozpoznávají v něm hlas, 
který zněl u Jordánu, když Jan pokřtil Ježíše. Není důvodu pochybovat o tom, že 
Ježíš má plnou přízeň nebes. 
Matoušův text uvádí i velmi zajímavý detail: Když to učedníci uslyšeli, padli tváří 
k zemi a velmi se báli. Ale Ježíš přistoupil, dotkl se jich a řekl: Vstaňte a nebojte se.  
Hlas s nebe v nich vyvolal pocity, které nikdy v životě v tak silné podobě nezakusili. 
Padli na zem a zmocnila se jich posvátná bázeň. Ježíš, ale ví, že tento Svatý majestát 
ukrývá milující srdce, a proto je povzbuzuje: Nebojte se! A učedníci povstávají a 
klidně odcházejí. Tehdy také skončilo poslední dějství slavné scény. Pamatujme si, 
že hrůzu nahánějící Majestát ukrytý v oblaku tak miluje lidi, že k nim posílá svého 
Syna se slovy: Netřeba se bát! 

A nyní sestupme s Hory 

Intenzivní zážitek zřejmě nevyřešil teologický problém učedníků s postavou 
mesiáše, ale rozhodně upevnil jejich důvěru v Ježíše a v Boha. Možná, že se divíte, 
že říkám, že i po této zkušenosti neměli teologicky jasno. Z rozhovoru, který vedli 
při sestupu s Hory (Mt 17,9-13; Mk 9; cf. Mal 3,1.23), vyplývá, že Malachiášova 
předchůdce mesiáše Eliáše chápali v souladu s výkladem svých duchovních vůdců 
– zákoníků a zřejmě svoje setkání s Eliášem na Hoře, byli ochotni vykládat tak, že 
Eliáš teprve teď přichází, spolu s Mojžíšem, aby Ježíše ochránil před nebezpečím, 
které mu hrozí v Jeruzalémě ze strany Herodesa nebo Kaifáše a které jim před 
týdnem Ježíš sděloval tak expresivním způsobem. Jak nechápaví zůstali! Proto jim 
Ježíš znovu velmi zřetelně říká: Mojžíš a Eliáš nepřišli prosazovat království podle 
chápání vašich duchovních učitelů. Přišli na horu, setkali se se mnou a zase odešli; to 
je vše. A ten prorokovaný Malachiášův Eliáš už přišel a skončil násilně. Byl to Jan 
Křtitel. Totéž, co učinili jemu, učiní i Synu člověka. Teď znovu pro nás: Malachiášův 
Eliáš není prorok Eliáš na Hoře proměnění, ale předchůdce mesiáše Jan Křtitel. 
Proto se také nedivme, že Ježíš nechce, aby ti tři nějakým způsobem hovořili o své 
zkušenosti na Hoře. Neubránili by se ji vysvětlovat po svém. Na podporu svého 
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pomýleného vidění mesiáše by použili i svůj mimořádný prožitek s Hory. Ještě 
neprošli hlubokým a smysluplným setkáním s Golgotou a slavným 
zmrtvýchvstáním.  Teprve potom budou moci naplno hovořit o své nevšední 
zkušenosti na Hoře proměnění! Takoví byli učedníci, takový je člověk!  I zkušenosti, 
které jim umožňuje nebe, interpretují podle učení otců. 

Nicméně Hora proměnění upevnila důvěru učedníků v Ježíše. A tato důvěra ještě 
poroste až do velmi smělých postojů, které neohroženě vyjádří slovy: I na smrt 
s tebou půjdeme. Tato slova vždy byla myšlena upřímně a bez postranních úmyslů, 
avšak nebyla pokaždé dostatečně promyšlena – jako návrh o stanech.  Oddanost k 
Ježíši během příštích měsíců poroste, ale jejich chápání mesiáše nedozná stejného 
pokroku. Milující Ježíš však tyto učedníky neodmítá, stará se o ně a buduje z nich 
svůj lid. Po své katarzi během velikonočního pátku, soboty a neděle budou o 
letnicích připraveni přijmout své pověření být vyslanci Ježíše, trpícího a 
ukřižovaného krále. 

 
Závěr  

Pozvání vystoupit na Horu proměnění nabízí Ježíš i dnes. Nabízí ji nám 
jednotlivcům, vedoucím církve i celé církvi. Tuto nabídku můžeme vycítit, když 
jsme frustrováni tím, co se děje na naší cestě s Ježíšem, když se otřásají naše 
dosavadní teologické jistoty, když naše společenství ztrácí sympatizanty, když …  
Přijmeme-li Ježíšovo pozvání vystoupit na naši Horu proměnění, je šance, že 
v některých záležitostech se nám udělá jasno. Co ale Bůh zaručuje, že náš vztah s 
ním se upevní a my nebudeme pochybovat, že Bůh vede nás, že vede i církev. 
Děkujme Bohu, že stále v naší blízkosti jsou ti, kteří se nedávno setkali s Nebeským 
majestátem a šíří kolem sebe důvěru v Boží vedení jako ti tři Ježíšovi důvěrníci. 

Amen. 
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